
رئیس ســازمان حج و زیارت بــا اعلام حل چالش 
تاخیــر پرواز های حج عمــره در روزهــای آینده 
گفت: وضعیت همچنان آســیب پذیر خواهد بود 
 و با نقــص فنی یک یــا دو هواپیما دچار مشــکل 

خواهیم شد.
به گزارش ایلنا، »علیرضا بیات« رئیس سازمان حج 
و زیارت گفت: حق با زائرین است و ما در زمینه ی 
نظم پروازها دچار مشکل هستیم. علت این امر نیز 
مشخص است، مسئله ی تحریم ها و محدودیت هایی 
که برای کشور ایجاد شده است، تبعات خاص خود را 
دارد البته با تدابیری که اندیشیده شده و تلاش هایی 

که می شــود، خوشــبختانه از امروز روند کاهشی 
تاخیرات پرواز را خواهیم داشت.

وی افزود: قولی که عزیران هواپیمایی به ما داده  اند 
این است که از یکی دو روز آینده روال عادی خواهد 
شــد و البته ایــن وضعیت همچنان آســیب پذیر 
خواهد بود و با نقص فنی یک یــا دو هواپیما دچار 
مشکل خواهیم شــد و ما  در این سفر با مذاکراتی 
که خواهیم داشت به شــکل اساسی تر این مسئله 
را حل خواهیــم کرد. در این زمینــه نیز طرح ها و 
برنامه هایی هســت که ما امیدواریم برای ادامه ی 
علمیات و در آینده و برای حج پیش رو این مشکل 

 به طور کامل رفع شده باشد که ما شرمنده ی زائرین
 عزیز نباشیم.

بیات همچنین در پاسخ به این سوال که اهداف شما 
از سفر  به عربستان چیست؟ گفت: خب مشخص 
است که هر ساله قبل از ایام حج، مذاکراتی با وزارت 
حج ســعودی داریم و الان هم به دعوت وزیر حج 
ســعودی در اینجا هستیم، و ان شــاالله قرار است 
که در مــورد تمام جزئیات عملیــات حج پیش رو 
مذاکره کنیم، توافقنامه امضا کنیم و طبیعتا ما هم 
خواسته ها و توقعاتی داریم و خواستار آن هستیم 

که آنها هم این خواسته ها را مورد توجه قرار دهند.

در نظم پروازها دچار مشکل هستیم

پیامک: 30004800سال دهم |  شماره      3203| دو شنبه 24 دی ماه 1403 |  12 رجب 1446 | 13 ژانویه  2024 |  8 صفحه 5000www.kasbokarnews.ir تومان

صفحه 2

صفحه 2

صفحه 2

صفحه 2

سازندگان داخلی شرکای تجاری صنعت نفت هستند

بررسی اشتغال در بخش های عمده اقتصادی 
نشــان می دهد که در پاییــز ۱۴۰۳، بخش 
خدمات با ۵۲.۷ درصد بیش  ترین سهم اشتغال 
را به خود اختصاص داده است. در مراتب بعدی 
بخش های صنعت با ۳۳.۵ درصد و کشاورزی 
با ۱۳.۷ درصد قرار دارند. به گزاش تســنیم, 
بخش خدمات یکی از مهم ترین ارکان اقتصاد 
در کشورهای توســعه یافته و در حال توسعه 
اســت. این بخش علاوه بر تأمیــن نیازهای 
اساســی جامعه، نقش قابل توجهی در ایجاد 
فرصت های شغلی دارد. بخش خدمات شامل 
حوزه هایی نظیر حمل ونقل، گردشــگری، 
آموزش، بهداشت، بانکداری، فناوری اطلاعات 
و ارتباطات، تجارت، و خدمات عمومی است. 
ویژگی هایی مانند نیاز به نیروی انسانی متنوع، 

انعطاف پذیری شغلی و قابلیت...

افزایش تولید روزانه 
۲۵۰ هزار بشکه نفت 

ارتقای تجارت ایران و 
ترکیه به ۳۰میلیارد دلار

خسارت ۱۰۰ هزار میلیارد 
تومانی فولاد از قطع برق

سهم شاغلان بخش 
صنعت کاهش یافت
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ارائه خدمات ارزش افزوده 
پستی از سال آینده

بخش خصوصی تحریم ها را کنار می زند

افزایش توانمندی های صادراتی ایران
صفحه3

صفحه۲

سهم ۵2 درصدی  بخش خدمات  در اشتغال
تقاضا برای نیروی کار افزایش یافت

مدیرعامل شــرکت ملی پســت با بیان اینکه ۷ تا 
۱۵ درصد مرسولات شــرکت ملی پست به توزیع 
مجدد می رســند و این اتفاق هزینه  ارائه خدمات 
را بالا می برد، افزود: برای رفع این مشــکل در سال 
۱۴۰۴ سرویس های ارزش افزوده توزیع مرسولات، 
از جمله پنجره زمانی توزیع، توزیع در نشانی جدید 
و پودو، ایجاد و ارائه خواهد شــد، همچنین توزیع 
مرسولات در صندوق های هوشمند توسعه می یابد. 
در حال حاضر مشتریان تجارت الکترونیک تمایل 
دارند خریدهای خود از بســتر فضای مجازی را با 
سرعت بیشتر دریافت کنند، به همین دلیل روش 
ارسال مرسوله با پیک را به سرویس پستی ترجیح 
می دهند. اما در بیشــتر مواقع ارسال بسته با پیک 
 شهری بین ۴۰ تا ۶۰ درصد گران تر از هزینه سرویس 
پستی است. محمد احمدی مدیرعامل شرکت ملی 
پست در گفت و گو با خبرنگار ایرنا در این باره اظهار 
داشت: علاوه بر هزینه های ارسال و توزیع، استعاده از 
روش پستی تاثیر بسزایی در کاهش ترافیک شهری، 
مصرف حامل های انرژی و آلودگی  هوا به دنبال دارد. 
معاون وزیر ارتباطات تاکید کــرد: اگر چه کیفیت 
عملکرد شرکت های پستی، از جمله شرکت ملی 
پست به دلیل چالش های اجرایی - عملیاتی که دارند، 
بعضاً ممکن اســت تعهدات سطح سرویس خود را 
محقق نکنند، با این حال توسعه فرهنگ برنامه ریزی 
و ثبت دقیق اطلاعات از ســوی مشتریان تجارت 
الکترونیک، به کارآمدی سرویس های پستی کمک 
می نماید. احمدی گفت: برای مشــتری خوشایند 
است که بداند، مرسوله او چه روزی و در چه ساعتی 
به دستش می رســد، اگر این اتفاق رخ دهد قطعاً 
استقبال مردم از ارسال پستی افزایش می یابد. وی با 
بیان اینکه مردم باید بدانند، تفاوت سرویس پستی با 

سرویس پیکی تا چه اندازه...

رئیس پلیس آگاهی تهران بزرگ از روند کاهشی 
سرقت در پایتخت خبرداد. ســردار علی ولی پور 
گودرزی، رئیس پلیس آگاهــی تهران بزرگ در 
گفت و گو با باشگاه خبرنگاران جوان گفت: اکنون 
پلیس تعامل خوبی با دســتگاه قضایــی دارد و 

دادستان تهران پرونده های مهم را خودشان دنبال 
می کنند. وی با بیان اینکه مجازات های سنگینی 
برای مجرمین در نظر گرفته می شــود گفت: در 
پرونده های گذشته مانند سرقت مسلحانه منازل 
برای سارقان محارب در نظر گرفته شد. وی گفت: 

بار ها اعلام شــده به مجرمان ســابقه دار به هیچ 
عنوان تخفیف های قانونی تعلق نمی گیرد. رئیس 
پلیس آگاهی تهران بزرگ گفت: نســبت به سال 
گذشته روند کاهش سرقت ها وجود دارد و در حال 

حاضر سرقت ها ۱۸ درصد کاهش داشته است.

رئیس دانشگاه علامه طباطبایی تهران از توسعه 
دیپلماسی علمی با پیشــنهاد راه اندازی شبکه ای 
از دانشــگاه های عضو بریکس خبر داد. »شــجاع 
احمدوند« رئیس دانشگاه علامه طباطبایی تهران 
در گفت وگو با ایلنا دربــاره فعالیت های مربوط به 
دیپلماسی علمی در این دانشگاه و در پاسخ به این 
سوال که کشــورهای هدف دانشگاه در این زمینه 
چه کشــورهایی هســتند؟ گفت: چین و روسیه 
همیشه جایگاه مهمی داشته اند، اما حدود ۳۰ کشور 
هســتند که با آن ها مراودات خوبی داریم. در اروپا 
نیز با کشورهایی مانند ایتالیا و اسپانیا روابط خوبی 

داشته ایم و همچنان این روابط را کم و بیش داریم.
وی افزود: در واقع کشورهای همسایه، گام اول ما 
هستند و برخی کشورها با جایگاه استراتژیک تر 
مانند چین و روسیه و به هرحال کشورهای اروپایی 

نیز در فازهای بعدی جزو اولویت های ما هستند.
احمدوند همچنین در پاسخ به این سوال که آیا 
در هر حوزه علمی، کشــور هدف مشخصی را در 

نظر گرفته اید؟ گفت: این طور نیست که ما به این 
مرحله رسیده باشــیم که به این اندازه بر مبنای 

رشته ها، ارتباطات با این کشورها داشته باشیم.
احمدوند اضافه کرد: یکی از اولویت های جدید، 
کشورهای حوزه بریکس هستند. ما پیشنهاداتی 
را مطــرح کردیم که یکی از آن ها این اســت که 
شبکه ای از دانشگاه های حوزه بریکس راه اندازی 
کنیم. همچنیــن شــبکه ای از کتابخانه ها که 
دسترســی به منابع مختلف داشــته باشــیم و 
همچنین یک شبکه از اندیشــمندان با یکدیگر 
ایجاد کنیم که این پیشنهادات مان را فرستادیم.
حالا منتظریم واکنشــی از ناحیه آن ها داشــته 

باشیم و کارمان را پیگیری کنیم.
رئیس دانشــگاه علامه همچنین در پاســخ به 
این ســوال که یکی از مســائلی که گریبان گیر 
دانشــگاه های ایرانی است مســئله ی رد سریع 
)fast reject( مقالات اســاتبد و دانشجویان 
از ســوی ژورنال های جهانی و بین المللی است، 

آیا فعالیت های دیپلماســی علمی دانشگاه شما 
تلاشی برای مقابله با این مســئله است؟ گفت: 
واقعیت این است که نمی توانیم بگوییم برنامه ما 
دقیقا در جهت مقابله با آن بوده است، اما در کل 
می دانید که در رشته های علوم انسانی، مقالات 
ریجکت می شوند و بخشی از آن علتش این است 
که شاید نوع زبانی که در حوزه های علوم انسانی 

به کار می رود، عمیق تر و وسیع تر است.
وی در تشــریح این مســئله افزود: به طور مثال 
در یک مقاله شــیمی یــا فیزیک، بســیاری از 
واژگان همان واژه های انگلیسی است، اما وقتی 
می خواهید یک مقاله حقوقی بنویســید، زبان 
انگلیسی بسیار قوی نیاز دارد. بعضی اوقات ممکن 
است بخشی از ریجکت شــدن مقالات ناشی از 
این باشد، اما در بخشــی دیگر هم واقعاً نگاه های 
سیاسی نیز گاهی صورت می گیرد. به طور مثال 
مقالاتی که در حوزه های سیاسی هستند، گاهی 

اوقات با رویکردهای آن ها سازگاری ندارد.

توسعه دیپلماسی علمی با پیشنهاد راه اندازی شبکه ای از دانشگاه های عضو بریکسسرقت در پایتخت کاهشی است

))آگهی تجدید مزایده  عمومی ((
نوبت دوم

شهرداری محمدیه به استناد مجوز  به شماره ۱۴۰۳/۱۱9/م/ش مورخ ۱۴۰۳/۰۴/۲۴  شورای اسلامی شهر محمدیه در نظر 
دارد نسبت به اجاره اموال غیر منقول  متعلق به شهراری شامل  ۵ باب  مغازه تجاری واقع در شهر محمدیه و ۲۵ عدد غرفه 
تجاری  واقع در  ناحیه شهری مهر گان ) باقیمانده از مزایده های قبل (  جمعا" به تعداد ۶مورد  مطابق  شرایط و مشخصات 

جدول ذیل  را از طریق تجدید  مزایده  عمومی  بصورت اجاره به مدت یکسال  واگذار نماید لذا متقاضیان میتوانند از در گاه سامانه تدارکات الکترو نیکی 
دولت به شماره ۵۰۰۳۰۰۵۱۱۸۰۰۰۰۱۱بشــرح ذیل  اقدام نمایند:  ۱-کلیه مراحل برگزاری  تجدید مزایده از دریافت اسناد مزایده تا ارائه پیشنهاد 
مزایده گر و باز گشایی پاکت ها از طریق در گاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت ) ستاد( به آدرس www.setadiran.ir  انجام خواهد شد و لازم 
است مزایده گذار در صورت عدم عضویت قبلی ، مراحل ثبت نام در سامانه مذکور و در یافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مزایده محقق 
سازند . ۲-شهرداری در رد یا قبول هر یک از پیشنهادات مختار است ۳-هزینه نشر آگهی و سامانه ستاد  به عهده برنده مزایده میباشد  .۴-درصورتیکه 
برندگان اول و دوم حاضر به انعقاد قرارداد نگردند سپرده آنان به ترتیب به نفع شهرداری ضبط خواهد شد۵-شرکت کنندگان میبایست  مطابق جدول  
ذیل  مبلغ  اعلامی را بعنوان سپرده شرکت در تجدید  مزایده بصورت نقدی به حساب شماره ۳۱۰۰۰۰۲۳۳۱۰۰۱ نزد بانک ملی شعبه محمدیه ) شناسه 
شهرداری ۱۴۰۰۲۶۰۰۶۸۲( واریز و  یا ضمانت نامه بانکی ) حداقل سه ماه دارای اعتبار باشد (  تهیه و اصل آن را در پاکت الف مطابق با شرایط قید شده 
در اسناد تجدید مزایده ارائه نمایند .۶-تاریخ انتشار تجدید مزایده در سامانه تاریخ ۱۴۰۳/۱۰/۲۴ می باشد .۷-مهلت زمانی دریافت اسناد تجدید مزایده 
از سایت ، تا ساعت ۱۶ روزدوشنبه ۱۴۰۳/۱۱/۰۱می باشد .۸-مهلت زمانی ارائه پیشنهادتا ساعت ۱۶روز  دوشنبه مورخ  ۱۴۰۳/۱۱/۱۵می باشد 9-زمان 
باز گشایی پاکات ساعت ۸صبح روز سه شنبه مورخ ۱۴۰۳/۱۱/۱۶  میباشد. ۱۰-اطلاعات تماس دستگاه مزایده گذار جهت دریافت اطلاعات بیشتر در 
خصوص اسناد مزایده  و ارائه پاکت های الف – آدرس : استان قزوین شهر محمدیه بلوار امام حسین )ع( شهرداری محمدیه و تلفن ۰۲۸۳۲۵۶۲۷۰۰ 

ب- اطلا عات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه ۴۱9۳۴-۰۲۱ و دفتر ثبت نام ۸۸9۶9۷۳۷و۸۵۱9۳۷۶۸ -۰۲۱
قیمت کارشناسیشماره قطعه -مساحت  متر مربعمشخصات ردیف

یکسال  -ریال
مبلغ ســپرده شرکت 

در مزایده-  ریال

مغازه  شــهر محمدیه منطقه ۶ طبقه همکف ۱
مجتمع نگار  

۷۰،۰۰۰،۰۰۰ریال۳۸۴،۰۰۰،۰۰۰ریالقطعه۷۶  و۲۲,۷۴ متر مربع

 مغازه شهر محمدیه منطقه ۵ کمربندی شهید ۲
بهشتی نبش کوچه سرو ۵۳ 

۷۰،۰۰۰،۰۰۰ریال۸۰۴،۰۰۰،۰۰۰ریالقطعه ۶ و ۲۵,۳۵متر مربع

مغازه  شهر محمدیه منطقه ۵کوی  کارمندان ۳
به مدت یکسال 

۷۰،۰۰۰،۰۰۰ریال۶۱۲،۰۰۰،۰۰۰ریالقطعه ب-۲ و ۲۸متر مربع

مغازه شهر محمدیه منطقه ۶ طبقه همکف مجتمع ۴
نگاربه مدت یکسال  تحویل مورخ ۱۴۰۳/۱۲/۲۶

۷۰،۰۰۰،۰۰۰ریال۳۳۰،۰۰۰،۰۰۰ریالقطعه۴۶ و۱۰,۱9متر مربع

مغازه شــهر محمدیه منطقه ۳ شمال شرقی  ۵
چهار راه معلــم  جنب آتش نشــانی به مدت 

یکسال  مطابق اسناد 

قطعه ۳۱۵ و مساحت ۴۰ متر 
مربع

۱۲۰،۰۰۰،۰۰۰ریال۱،۸9۶،۰۰۰،۰۰۰یال

اجاره ۲۵ عدد غرفه تجاری بصورت اسپیس بصورت ۶
یکجا ناحیه شهری مهرگان بر بلوار ولی عصر )عج( به 

مدت یکسال مطابق اسنادتجدید  مزایده

۱۲مترمربــع  هرعددغرفه
جمعا"۳۰۰متر مربع

۵۰۰،۰۰۰،۰۰۰ریال9،۶۰۰،۰۰۰،۰۰۰ریال

نوبت اول : مورخ ۱۴۰۳/۱۰/۱۷
نوبت دوم : مورخ ۱۴۰۳/۱۰/۲۴

روابط عمومی شهرداری محمدیه
شناسه آگهی ۱۸۵9۵۴۲

آگهی فراخوان مناقصه عمومی 
دو مرحله ای شماره 1403/23

شــرکت مخابرات ایران منطقه همدان در نظــر دارد انواع مفصل 
حرارتی و مفصل نوری و روکش تعمیری را از طریق مناقصه عمومی 

خریداری نماید.
متقاضیان شرکت در مناقصه می توانند جهت کسب اطلاعات بیشتر به 
آگهی فراخوان در سایت شرکت مخابرات ایران به آدرس www.tci.ir یا 

www.hamedan.tci.ir مراجعه نمایند.
روابط عمومی مخابرات منطقه همدان

آگهی فراخوان مناقصه عمومی 
دو مرحله ای شماره 1403/24

شرکت مخابرات ایران منطقه همدان در نظر دارد شلف ptn 9۷۰ را 
از طریق مناقصه عمومی خریداری نماید.

متقاضیان شرکت در مناقصه می توانند جهت کسب اطلاعات بیشتر به 
آگهی فراخوان در سایت شرکت مخابرات ایران به آدرس www.tci.ir یا 

www.hamedan.tci.ir مراجعه نمایند.

روابط عمومی مخابرات منطقه همدان
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اقتصاد2
ایران

۷۵ هزار واحد نهضت ملی مسکن 
فروش اقساطی شد

مدیرعامل بانک مســکن از فروش اقساطی ۷۵ 
هزار واحد نهضت ملی مســکن خبر داد و گفت: 
بانک مسکن باید ۱۷۲ هزار میلیارد تومان برای 
این طر تامین مالی انجام دهد. به گزارش تسنیم، 
علی خورسندیان اظهار کرد: در سطح کشور برای 
حدود 3۷۵ هزار واحد مسکونی در قالب نهضت 
ملی مسکن قرارداد بسته شده است. وی ادامه داد: 
۱۷۲ همت تأمین مالی لازم است که باید از سوی 
بانک مسکن پرداخت شود که از این مبلغ تاکنون 
۱۱۵ همت، سهم الشرکه پرداخت شده است. وی 
یادآور شد: از تعداد قراردادهای امضا شده، حدود 
۷۵ هزار واحد مسکونی تکمیل و فروش اقساطی 
شده و انتظار می رود مابقی واحدها نیز به سرعت 

تکمیل شود و به مرحله بهره برداری برسد.

خسارت ۱۰۰ هزار میلیارد تومانی 
فولاد از قطع برق

دبیر انجمن تولیدکنندگان فولاد گفت: خســارات 
وارده به فولادســازان از بابت محدودیت انرژی آن 
هم فقط در ۹ ماهه امسال بیش از ۱۰۰ هزار میلیارد 
تومان برآورد می شــود. به گزارش مهر، سید رسول 
خلیفه ســلطانی گفت: وزیر صمــت چندی پیش 
خبر خوبی به صنعتگران داد و آن تصویب بســته 
حمایــت از تولید در کمیســیون زیربنایی دولت و 
حمایت رئیس جمهور از این بسته حمایتی بود که 
موجب دلگرمی تولیدکنندگان و کارآفرینان کشور 
در شرایط ســخت ناترازی انرژی شد. به گفته دبیر 
انجمن تولیدکنندگان فولاد، پیگیری های فشرده 
صنعتگران، تولیدکنندگان و انجمن های صنفی حاکی 
از این است که این بســته که مورد حمایت جمعی 
صنعتگران کشور است، در کمیسیون اقتصادی دولت 
معطل مانده است . خلیفه سلطانی تصریح کرد: وزارت 
صمت نماینده صنعتگران در دولت است و صنعتگران 
و تولیدکنندگان خواستار همراهی وزارتخانه های 

اقتصادی با بسته حمایتی وزارت صمت هستند.
عضو هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی افزود: انتظار ما 
از وزارتخانه های اقتصادی دولت، حمایت از صنایع 
کشور و جبران بخشی از زیان های وارده به آنها است. 
این در حالی است که در هفته جاری سهمیه گاز 
فولادی ها مجدد کاهش یافته و تاب آوری صنایع 
به شدت کم شده است. به گفته خلیفه سلطانی، 
انتظار و درخواست فولادسازان، تصویب فوری این 
بسته حمایتی در هیئت وزیران است. دبیر انجمن 
تولیدکنندگان فولاد ایران با اعلام اینکه خسارات 
وارده به فولادســازان از بابت محدودیت انرژی آن 
هم فقط در ۹ ماهه امسال بیش از ۱۰۰ هزار میلیارد 
تومان برآورد می شــود، گفت: آیــا دغدغه وزرای 
اقتصادی دولت صرفاً باید مدیریت نرخ ارز و مقررات 
ارزی باشــد؟ آیا تضعیف صنعت کشور و تأثیرات 
منفی که بر معیشت مردم دارد، برای کمیسیون 
اقتصادی دولت اهمیت ندارد؟ وی افزود: مسئولان 
دولت چگونه انتظار دارند تولیدکنندگان صنایع 
مختلف که به دلیل محدودیت های انرژی تحمیل 
شده بر آنان نتوانسته اند به درستی تولید و کسب 
درآمد کنند، مالیات، بیمه، اقساط بانکی و قبوض 

برق و گاز و امثالهم را به موقع پرداخت کنند؟

۴ ملک سازمان خصوصی سازی 
واگذار می شود

مطابق تصمیــم هیئت واگــذاری »چهــار واحد 
مسکونی واقع در تهران« از املاک متعلق به سازمان 
خصوصی سازی در مجموع به قیمت پایه ۹۰۰ میلیارد 
ریال واگذار می شود. به گزارش مهر، هیئت واگذاری 
در جلسه اخیر خود با قیمت پایه و شرایط واگذاری 
ســه مورد از بنگاه های مشــمول واگذاری موافقت 
نمود. در این جلسه قیمت پایه ۵ درصد سهام شرکت 
»آلومینای ایران )جاجرم(« به منظور کشف قیمت 
سهام در روز عرضه اولیه در بورس به مبلغ ۵۴،۷۷۶ 
ریال مصوب شد. در ۴۲۸ امین جلسه هیأت واگذاری 
در خصوص قیمت پایه و شــرایط واگذاری یکی از 
بنگاه های زیر مجموعه شــرکت توسعه نگهداری و 
اماکن ورزشی کشور در استان همدان بحث وبررسی 
و مقرر شد »مجموعه ســوارکاری روستای ورکانه 
همدان« در مجموع با قیمت پایه به ارزش ۰۰۰، ۰۰۰، 
3۷۰، ۱،۴۵۹ ریال و شرایط 3۰ درصد نقد و مابقی 
در اقساط 3 ساله طی ۶ قسط از طریق مزایده عرضه 
گردد. در این جلسه که با حضور وزرای امور اقتصادی 
و دارایی و دادگستری و همچنین رؤسای اتاق های 
تعاون ایران و بازرگانی صنایع معادن و کشاورزی ایران 
و نماینده ناظر مجلس شورای اسلامی تشکیل گردید، 
مقرر شد تا »چهار واحد مسکونی واقع در تهران« از 
املاک متعلق به سازمان خصوصی سازی در مجموع به 
قیمت پایه ۹۰۰ میلیارد ریال و با شرایط ۵۰ درصد نقد 

و بقیه در اقساط یک ساله طی دو قسط واگذار شود.

خبر

اشــتغال   بررســی 
در بخش هــای عمــده 
اقتصادی نشــان می دهد 
که در پاییز ۱۴۰3، بخش 
خدمات بــا ۵۲.۷ درصد 
بیش  ترین ســهم اشــتغال را به خــود اختصاص 
داده اســت. در مراتب بعــدی بخش های صنعت 
با 33.۵ درصد و کشــاورزی بــا ۱3.۷ درصد قرار 
دارند. به گزاش تســنیم, بخش خدمــات یکی از 
مهم ترین ارکان اقتصاد در کشورهای توسعه یافته 
و در حال توسعه اســت. این بخش علاوه بر تأمین 
نیازهای اساسی جامعه، نقش قابل توجهی در ایجاد 

فرصت های شغلی دارد.
بخش خدمات شامل حوزه هایی نظیر حمل ونقل، 
گردشگری، آموزش، بهداشت، بانکداری، فناوری 
اطلاعات و ارتباطات، تجــارت، و خدمات عمومی 
اســت. ویژگی هایی مانند نیاز به نیروی انســانی 
متنوع، انعطاف پذیری شغلی و قابلیت جذب نیروی 
کار با مهارت های مختلــف، این بخش را به یکی از 

موتورهای اصلی اشتغال زایی تبدیل کرده است.
مطابق آخرین آمارها از مرکز آمار ایران برای نیروی 
کار در پاییز ۱۴۰3, بررسی اشتغال در بخش های 
عمده اقتصادی نشــان می دهد که بخش خدمات 
با ۵۲,۷ درصد بیشترین سهم اشــتغال را به خود 
اختصاص داده اســت. در مراتب بعدی بخش های 
صنعتی با 33,۵درصد و کشــاورزی با ۱3,۷درصد 
قراردارند. سهم شاغلان بخش کشاورزی و بخش 
خدمات در پاییز ۱۴۰3 نســبت به فصل سال قبل 

به ترتیب ۰,۱ و ۰,۶درصد افزایش و سهم شاغلان 
بخش صنعت۰,۷درصد کاهش داشته است.

بررسی اشتغال در بخش های عمده اقتصادی نشان 
می دهد که بخش خدمات با ۵۲,۷ درصد بیشترین 
سهم اشــتغال را به خود اختصاص داده است. در 
مراتب بعدی بخش های صنعتی با 33,۵ درصد و 
کشاورزی با ۱3,۷ درصد قراردارند. سهم شاغلان 
بخش کشــاورزی و بخش خدمات در پاییز ۱۴۰3 
نسبت به فصل سال قبل به ترتیب ۰,۱ و ۰,۶درصد 
افزایش و سهم شــاغلان بخش صنعت۰,۷ درصد 

کاهش داشته است.
تعداد شاغلان در صنعت حدود ۸میلیون و 3۷۵هزار 

و ۴۴۷ نفر و شاغلان در خدمات حدود ۱3میلیون و 
۱۶۵ هزار و ۴۲۴ نفر و شاغلان در کشاورزی حدود 

3میلیون و ۴33هزار و ۵۸۵ نفر است.
از عوامــل مؤثر بــر افزایش ســهم خدمــات در 
اشتغال زایی می توان به رشــد اقتصادی و توسعه 
فناروی, تغییر ساختار اقتصادی, رشد گردشگری, 
افزایش تقاضا برای خدمات اجتماعی اشاره کرد.  با 
رشد اقتصادی و توســعه فناوری, توسعه فناوری و 
افزایش دسترسی به اینترنت و ابزارهای دیجیتال 
باعث رشــد حوزه هایــی مانند خدمــات فناوری 
اطلاعات، تجارت الکترونیکی و خدمات از راه دور 

شده است.

تغییــر ســاختار اقتصادی بــا  انتقــال از اقتصاد 
کشــاورزی و صنعتــی بــه اقتصــاد خدماتی در 
بســیاری از کشــورها، تقاضا برای نیروی کار در 
بخش خدمــات را افزایش داده اســت. همچنین 
صنعت گردشگری یکی از بخش های پویای خدمات 
اســت که با ایجاد فرصت های شــغلی در هتل ها، 
رســتوران ها، حمل ونقل و صنایع فرهنگی، سهم 
بسزایی در اشتغال زایی دارد. از سوی دیگر افزایش 
تقاضا بــرای خدمات اجتماعی؛ با افزایش ســطح 
رفاه و تغییر نیازهای جامعــه، تقاضا برای خدمات 
آموزشــی، بهداشــتی و اجتماعی افزایش یافته 
 و این امر به گســترش فرصت های شــغلی منجر

 شده است.
  به اعتقاد کارشناسان اقتصادی  اگرچه سهم بخش 
خدمات در اشتغال زایی چشــمگیر است، اما این 
بخش با چالش هایی مانند اشــتغال غیررســمی، 
درآمد پایین در برخی زیرشــاخه ها و عدم تطابق 
مهارت ها با نیاز بازار کار مواجه است. این چالش ها 
می تواند تأثیرات منفی بر پایداری اشتغال در این 

بخش داشته باشد.
بخش خدمات به عنــوان یکــی از پایه های اصلی 
اقتصاد مدرن، ســهم قابل توجهی در اشتغال زایی 
دارد. سیاســت گذاری های مناســب نظیر تقویت 
آموزش مهارت های مرتبــط با خدمات، حمایت از 
نوآوری در حوزه خدمات دیجیتال و ارتقای کیفیت 
مشاغل این بخش می تواند به افزایش سهم خدمات 
در ایجاد فرصت های شغلی پایدار کمک کند. توجه 
به چالش های موجود و تــلاش برای رفع آن ها نیز 
برای بهره مندی از پتانســیل های کامل این بخش 

ضروری است.

تقاضا برای نیروی کار افزایش یافت

سهم ۵۲ درصدی بخش خدمات در اشتغال 

ارتقای تجارت ایران و ترکیه به 
۳۰میلیارد دلار

نایب رئیس اتاق ایران اعلام کرد: ریل گذاری 
لازم برای ارتقای حجم مبادلات تجاری ایران 
و ترکیه و تحقق هدف گذاری 3۰میلیارددلاری 
در این حوزه، با دیدارهایی که در جریان سفر 
هیئت تجاری ایران بــه آنکارا صورت گرفت، 

بیش ازپیش تضمین شد.
بــه گــزارش تســنیم، حســین پیرمؤذن، 
نایب رئیس اتاق بازرگانــی، صنایع، معادن و 
کشاورزی ایران در پی ســفر هیئت تجاری 
حوزه کشــاورزی و صنایع غذایــی ایران به 
ترکیه کــه با حضور وزیر جهاد کشــاورزی و 
رئیس اتاق ایران انجام شد، به حجم تبادلات 
تجاری ســالانه حدود ۱۱,۶ میلیارد دلاری 
ایران و ترکیه اشاره کرد و گفت: همکاری های 
نزدیک بیــن اتاق ایــران و اتحادیه اتاق های 
بازرگانی ترکیه و همچنین شــورای تجاری 
روابط خارجی ترکیه )دئیک( در جریان است.

پیرمؤذن خاطرنشــان کــرد: هدف گذاری 
رؤسای جمهور دو کشــور، افزایش همکاری 
و دستیابی به تجارت 3۰میلیارددلاری است 
که نیاز است اتاق های بازرگانی دو کشور نیز 

در این زمینه برنامه ریزی و همکاری کنند.
او با ابراز اینکه "در جریان سفر روز گذشته وزیر 
جهاد کشــاورزی و رئیس اتاق ایران به آنکارا 
زمینه گفتگوهای مؤثر بیــن بازرگانان حوزه 
کشــاورزی و صنایع غذایی دو کشور فراهم 
شد."، افزود: با توافق تجارت ترجیحی موجود 
)امضاءشده از سال ۲۰۱۵( که مزیت های آن 
برای ایران عمدتاً در حوزه کشــاورزی است، 
زمینه قابل توجهی برای صادرات محصولات 
کشاورزی ایران به ترکیه وجود دارد که لازم 
است فعالان حوزه کشــاورزی ترکیه از این 

فرصت بهره ببرند.
نایب رئیس اتــاق ایران بــا تأکید بــر لزوم 
همکاری ها و سرمایه گذاری های مشترک تجار 
دو کشور در حوزه کشاورزی برای صادرات به 
منطقه، بیان داشــت: در جریان سفر هیئت 
عالی رتبه ایرانــی به آنــکارا، از تجار ترکیه و 
اتحادیه اتاق های بازرگانی ترکیه برای اعزام 
هیئت به ایران هم زمان با نمایشگاه کشاورزی 
ایران دعوت به عمل آمد. حسین پیرمؤذن، از 
لزوم تســهیل تردد کامیون ها در حوزه مواد 
غذایی و کشــاورزی برای کاهش خسارت ها 
به عنوان یکی از محورهای مهم مذاکرات در 
ســفر هیئت تجاری ۱۸۰نفره ایران به آنکارا 

نام برد.
نایب رئیس اتاق ایران اضافه کرد: بر اســاس 
آخرین آمار اعلام شده گمرک ایران، در سال 
۱۴۰۲، از مجموع ۱۱ میلیارد و ۷۰۰ میلیون 
دلار ارزش تجارت میان دو کشور، ۴ میلیارد 
و ۲۰۰ میلیون دلار سهم صادرات ایران بوده 
و ترکیه هم ۷ میلیــارد و ۵۰۰ میلیون دلار 
صادرات به ایران داشته است که با این شرایط 
می توان گفت ترکیه در تجارت با ایران دست 

بالا را دارد.
او به توافقاتــی برای ازســرگیری مذاکرات 
برای اصلاح توافــق ترجیحی، همکاری های 
نمایشگاهی، افزایش ظرفیت حمل ونقل ریلی، 
توســعه همکاری در مناطــق آزاد و... در پی 
برگزاری بیست ونهمین کمیسیون مشترک 
همکاری اقتصادی ایران و ترکیه در تهران در 
ماه گذشته اشــاره کرد و افزود: ترکیه پس از 
چین، عراق و امارات همواره بزرگ ترین بازار 
صادرات کالاهای ایرانی است و در سال های 
اخیر کشور ما توانسته است صادرات کالاهای 

بسیاری را به ترکیه افزایش دهد.
پیرمؤذن با اعــلام اینکه یادداشــت تفاهم 
تشکیل مجمع اتاق مشترک بازرگانی و صنایع 
ایران و ترکیه با همکاری اتاق ایران و اتحادیه 
اتاق ها و بــورس ترکیه آماده امضاء اســت، 
توضیح داد: با اجرایی شــدن آن، بخش های 
خصوصی دو کشــور با یکدیگر می توانند در 
یک ارتباط نزدیک تر برای تســهیل تجارت 

تلاش کنند.
او در پایان بــا قدردانی از تلاش های ســفیر 
کشورمان در ترکیه و وزیر جهاد کشاورزی و 
معاونان این وزارتخانه، به ارائه پیشنهادهایی 
برای توسعه همکاری های اقتصادی دو کشور 
پرداخت و گفت: جهت توســعه همکاری ها 
از جملــه در موضــوع ســرمایه گذاری و 
تبــادل تجــاری صنایــع و تکنولوژی های 
دانش بنیــان، ظرفیت مناســبی وجود دارد، 
همچنین فرصت مناسبی برای تبادل دانش 
 فنی و همکاری هــا در حوزه هــای مختلف 

فناوری داریم.
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وزیر صنعــت، معــدن و تجــارت بی اعتنایی 
کمیسیون اقتصادی به گاز و برق صنایع و بسته 
حمایتــی وزارت صمت از واحد هــای تولیدی 
و صنایــع را ضربه جبــران ناپذیر به پیشــران 
ــتولیدـ دانست و بر مسئولیت  توسعه کشور ـ
 همگان در پاسخ به اجحاف ناروا در قبال صنایع 

تاکید کرد.
به گزارش تسنیم، سید محمد اتابک تامین برق 
و گاز تولید و صنعت را اولویت کشور اعلام کرد و 
گفت: اگر تولید با وقفه مواجه شود، اشتغال نابود 
شده و معظلات اجتماعی ناشی از آن گریبانگیر 

معیشت خانوار خواهد شد.
وی با ابراز تأسف افزود: سهمیه  حداقلی که برای 
صنعت و تولید با حضور معاونین رییس جمهور، 
وزرا و سازمان برنامه و بودجه در دولت مطرح شد 
و به کمیسیون اقتصاد رفت، اما در کمال ناباوری، 

حداقل تعیین شده هم توســط این کمیسیون 
کنار گذاشته شد.

وزیر صمت به تصویب کلیات طرح حمایتی در 
کمیسیون زیر بنایی اشاره کرد و یادآور شد: بعد 
از طرح و موافقت کلیات در کمیسیون زیر بنایی، 
طرح حمایتی عیناً به دولت رفت و به درخواست 
رییس کمیسیون اقتصادی دیگر بار به کمیسیون 

ارجاع داده شد.
سید محمد اتابک تاکید کرد: »تاب آوری صنایع به 
انتها رسیده و توانی بیش از این برای ادامه تولید 
باقی نمانده است« وزیر صنعت، معدن و تجارت 
در انتها به کسانی که طرح را بر زمین گذاشتند 
گفت: تولیدکننــده و صنعتگر توانی برای حفظ 
بنگاه و اشــتغال کارکنانش ندارد و عواقب سوء 
ناشی از این سهل انگاری متوجه اهالی صنعت و 

آحاد جامعه خواهد بود.

با ورود سامانه بارشی جدید به کشور و افزایش مصرف گاز، 
انجام تعرفه پلکانی مشترکان پرمصرف زمینه ساز کاهش 
مصرف می شود. سامانه بارشی جدیدی وارد کشور می شود 
که همین امر خود باعث می شود که زمینه برای افزایش 
مصرف گاز  در بخش های مختلف به ویژه در بخش خانگی و 
تجاری فراهم شود، این درحالیست که در طی روز گذشته 
میزان مصرف گاز به  بیش از ۸۶۰ میلیون مترمکعب رسید 
که بیش از ۷3 درصد  آن در بخش خانگی و تجاری مصرف 
شده است. بنابراین گزارش ۶3۲ میلیون مترمکعب گاز 
در بخش های بخش خانگی، تجاری و صنایع جزء مصرف 
شده است و مصرف گاز بخش خانگی در مقایسه با مدت 

مشابه پارسال، ۱۶ درصد افزایش داشته است.
در همین زمینه کوشکی رئیس مرکز راهبری شرکت 
ملی گاز ایران با بیان اینکه میزان مصرف گاز در ابتدای 
هفته گذشــته به  ۶۵۰  میلیون متر مکعب رسید که  
این عدد همچنان ادامه دارد بــه طوری که در ابتدای 
هفته گذشته میزان مصرف گاز به عدد ۶۴۰ میلیون 
متر مکعب رسید گفت: ۷3 درصد از گاز تولیدی کشور 
مربوط به بخش خانگی و تجاری بوده و ســهم سایر 
صنایع در مصرف گاز تنها ۲۷ درصد بوده است. امسال 

نسبت به سال گذشته 3 تا ۴ درجه دمای هوا سردتر 
شده است به طوری که سال گذشته میزان مصرف گاز 
به ۵۷۰ میلیون متر مکعب رسیده بود و ۷۰ میلیون متر 

مکعب سال گذشته کمتر گاز مصرف کردیم.
او اظهار کرد: امسال سرانه مصرف به علت کاستی های 
که وجود دارد در بخش های مختلف افزایش یافته است، 
اما در مقایسه با سال گذشته ما شاهد افزایش مصرف 
گاز در مراکز استان ها از جمله ایلام، لرستان، کرمان، 
فارس و یزد هستیم به طوری که در این مناطق میزان 
مصرف گاز نسبت به سال گذشته رشد زیادی داشته 
است. رئیس مرکز راهبری شرکت ملی گاز ایران با بیان 
اینکه از روز شنبه طبق پیش بینی سازمان هواشناسی 
شاهد ورود سامانه بارشی جدید به کشور خواهیم بود 
گفت: روز گذشته روند دمای هوا افزایشی بود که همین 
امر باعث کاهش مصرف گاز در شبکه کشور شد و یک 
آمادگی لازم برای ورود سامانه بارشی جدید به کشور 
فراهم شد. با توجه به افزایش میزان ناترازی های انرژی 
و همچنین با توجه به  تشدید کاهش دمای هوا دولت 
تصمیم گرفت که پویش دو درجه کاهش دمای هوا را 
آغاز کند که البته آمار ها نشان می دهد  در این زمینه 

حدود ۵۰۰ میلیون متر مکعب صرفه جویی شده است.
در ادامه مسعودی کارشــناس انرژی در گفت و گو با 
باشگاه خبرنگاران با بیان اینکه متاسفانه ناترازی انرژی 
در بخش های مختلف در طی سال های گذشته تشدید 
شده وامسال این ناترازی ها افزایش بیشتری یافته است . 
گفت: تنها راهکار برای کنتــرل این ناترازی ها  صرفه 
جویی درمصرف انرژی از جمله گاز است که  در شرایط 

کنونی باید خانوار ها این موضوع را رعایت کنند.
وی  با بیان اینکه در شــرایط کنونی ضروری اســت 
هم وطنــان دمای محیــط را روی ۱۸ تــا ۲۱ درجه 
ســانتی گراد تنظیم کنند گفت: با کاهش یک درجه 
ســانتی گراد از دمای محیط، می توان تا ۶ درصد در 
مصرف گاز صرفه جویی کرد. همچنین با پوشــیدن 
لباس گرم تر، می توان نیاز به گرمــا را کاهش داد. او با 
بیان اینکه اجرای پویش کاهش ۲درجه ای دمای هوا 
کمک بسیاری کرد گفت: با انجام این پویش ما شاهد 
آن هستیم که میزان صرفه جویی در خانواده ها بسیار 
افزایش یافته است. یکی دیگراز اقداماتی که زمینه ساز 
کاهش ناترازی ها از جمله گاز می شود افزایش تعرفه 
گاز برای مشترکان پرمصرف است چراکه آمار ها نشان 

می دهد مشــترکان پرمصرف از جمله ویلا ها و مراکز 
تجاری بیشترین میزان مصرف را داشته اند.

در همین زمینه هم احمــد بیگدلی نماینده مجلس در 
گفت و گو با خبرنگار باشگاه خبرنگاران در خصوص افزایش 
تعرفه گاز پلکان های ۱۱ و ۱۲ به عنوان پرمصرف ترین 
مشترکان تصریح کرد: انصاف همین است که به موازات 
افزایش مصرف، قیمت نیز بالا برود. هر چقدر افراد بیشتر 
از گاز استفاده می کنند، باید مبالغ بالاتری بپردازند. این 
یک اصل منطقی اســت که هر که بامش بیش، برفش 
بیشتر پرمصرف ها باید هزینه گاز مصرفی خود را بپردازند. 
تعرفه گذاری پلکانی روش درســتی برای تعیین بهای 
گاز مصرفی خانوارهاســت. این نماینده مجلس اظهار 
کرد: افزایش قیمت گاز تمامی مشترکان اقدام درستی 
نیست و در عوض باید به افزایش تعرفه گاز پرمصرف ها 
مبادرت کنیم. تعرفه گذاری پلکانی شیوه موثری برای 
تعیین تعرفه گاز مشترکان است. در این شیوه، حمایت 
از کسانی که مصارف معقول دارند، در دستور کار است. 
کسانی که در چارچوب الگو از گاز استفاده می کنند، آن 
را با قیمت یارانه ای در اختیار دارند و مشترکان پرمصرف، 

باید قیمت های واقعی تری بپردازند.

سازمان هدفمندســازی یارانه ها با ابلاغ و تخصیص 
ســازمان برنامه و بودجــه، اعتبارات یارانــه دارو و 
شیرخشک )طرح دارویار ( را طبق اعلام سازمان های 
بیمه گر واریز کرد. به گزارش مهر، در اجرای جز ۲ بند 
)الف( تبصره ۸ قانون بودجه ۱۴۰3 کل کشور، سازمان 
هدفمندســازی یارانه ها با ابلاغ و تخصیص سازمان 
برنامه و بودجه اعتبارات یارانه دارو و شیرخشک )طرح 
دارویار( را طبق اعلام ســازمان های بیمه گر شامل 
بیمه سلامت، تأمین اجتماعی و بیمه خدمات درمانی 
نیروهای مسلح ۴۰ هزار و ۱۰۰ میلیارد ریال به حساب 

ذینفعان نهایی واریز کرد.
پرداخت اعتبارات طــرح دارویار به ســازمان بیمه 
سلامت توسط سازمان هدفمندســازی یارانه ها، در 
مجموع ۲3 هزار و ۲۲3 میلیارد ریال بالغ بر ۱۸ هزار 
و ۸۱۹ میلیــارد ریال از این مبلغ، ســهم پرداختی 
به مراکز بســتری بوده که این مبالغ بر اساس اسناد 

وصولی تا پایان مهر ماه ۱۴۰3 محاسبه و به حساب 
این مراکز واریز شده است. همچنین مبلغ ۴۴ هزار و 
۶3۱ میلیارد ریال بابت مطالبات شیرخشک مربوط 
به مهرماه ۱۴۰3 بر اســاس اسناد رسیده محاسبه و 
پرداخت شده است. لازم به ذکر است اعتبارات طرح 
دارویار پرداختی به سازمان تأمین اجتماعی توسط 
سازمان هدفمندسازی یارانه ها، در مجموع ۱۶ هزار و 
3۵۶ میلیارد ریال بوده که این پرداخت بر اساس اسناد 
رسیده به سازمان هدفمندسازی یارانه ها محاسبه و از 
سوی این سازمان به حساب مراکز بستری واریز شده 
است. گفتنی است مبلغ یک هزار و ۱۴۹ میلیارد ریال 
بابت پرداخت اعتبارات طــرح دارویار به مراکز تحت 
پوشش بیمه خدمات درمانی نیروهای مسلح پرداخت 
شده است. مابقی مطالبات بر اساس منابع محقق شده، 
ابلاغ و تخصیص سازمان برنامه و بودجه و اسناد ارسالی 

از طرف سازمان های بیمه گر پرداخت خواهد شد.

رئیس کمیســیون فرش، هنر و صنایع دستی اتاق 
بازرگانی ایران گفت: ارزش صادرات فرش دستباف 
ایرانی از بیش از سالانه ۲ میلیارد دلار سال ۱3۷3 
به سالانه ۴۰ میلیون دلار در زمان حاضر افت کرده 

است.
مرتضی حاجی آقامیری، رئیس کمیسیون فرش، 
هنر و صنایع دســتی اتاق بازرگانی ایران در پاسخ 
به چرایی کاهش چشمگیر صادرات فرش ایرانی به 
آلمان به عنوان یکــی از مقاصد اصلی صادرات این 
کالا گفت: آلمان و کشورهای آلمانی  زبان همیشه 
اصلی ترین خریداران فرش دستباف ایرانی بوده اند 
و حتی اکنون هم آلمان یکــی از پنج مقصد اصلی 
صادرات فرش دســتباف ایرانی به شمار می آید اما 
از آنجا که صادرات فرش ایران در چند دهه گذشته 
به شدت کاهش داشــته آلمان هم مشمول همین 
موضوع می شود؛ در ســال ۱3۷3 ارزش صادرات 

فرش دســتباف ایرانی ۲ میلیــارد و ۱۱۲ میلیون 
دلار بود و این رقم در دهه ۱3۸۶ تا ۱3۹۶ به طور 
متوسط در هر سال به ۵۰۰ میلیون دلار رسید اما 
امروز این رقــم به ۴۰ میلیون دلار در ســال نزول 

کرده است.
وی افزود: با این حال فــرش ایرانی اکنون در میان 
کشــورهای اروپایی علاوه بر آلمان در فرانســه، 
انگلســتان و ایتالیا نیز عرضه می شــود و در میان 
کشورهای غیراروپایی امارات نیز مقصد صادراتی 

خوبی است.
رئیس کمیسیون فرش اتاق ایران اظهار کرد: جالب 
توجه است که آلمانی ها به اندازه ای با فرش ایرانی 
ارتباط برقرار می کردند که دانش فرش شناسی در 
دانشگاه های برلین آغاز شــد و آلمانی ها نخستین 
کسانی بودند که بر فرش به صورت علمی کار کردند 
در حالی که صنعت فرش را ایران در اختیار داشت.

حاجی آقامیری ادامه داد: تغییر سلیقه نسل جدید 
اروپا نســبت به فرش ســبب کاهش تقاضا برای 
فرش ایرانی در آلمان شــده و این نسل به فرش به 
عنوان یک زیرانداز نگاه می کند که در کوتاه مدت 
باید عوض شــود و در نتیجه حاضر نیست هزینه 
گزاف خرید یک جنس لوکس مانند فرش ایرانی را 
برای کالایی که به عنوان زیرانداز استفاده می شود 
پرداخت کنند. اما فــرش ایرانی به دلیل کیفیت و 
هنری که در آن به کار گرفته شــده نمی تواند این 
کارکرد را داشته باشد در نتیجه آنها فرش های ترک 
و هندی را که با سلیقه این نســل همخوانی دارد، 
انتخاب می کنند و در نتیجه هندی ها و ترک ها بازار 

فرش اروپا را در اختیار گرفته اند.
وی خاطرنشــان کرد: در کنار اینهــا تحریم ها و 
سیاســت های نادرســت ارزی داخل کشور هم به 
کاهش صادرات فرش ایرانی بــه اروپا دامن زده و 

شرایط کنونی را پدید آورده است و به نظر نمی رسد 
عزمی برای تغییر این شرایط در دولتمردان ما وجود 
داشته باشد، ضمن اینکه توجه داشته باشید مقصد 
۴۴ درصد صادرات فرش دنیا ایالات متحده امریکا 
است و در همین حال امریکا فرش ایران را تحریم 
کرده در نتیجه صنعت فرش ایران تنها می تواند بر 

۵۶ درصد دیگر هدفگذاری کند.
حاجی آقامیری از ژاپن نیز به عنوان یکی از بازارهای 
مســتعد صادرات فرش ایرانی یاد کرد و گفت: به 
همین دلیل تاکید می شــود که فرصت حضور در 
اکسپوی ژاپن نباید از دست رود اما شاید یک نقطه 
ضعف جدی که در این موضوع وجود دارد این باشد 
که که متولی امر دستگاهی است که صلاحیت کار را 
ندارد، اکسپو بیشتر بر پایه امور فرهنگی و اجتماعی 
استوار است در نتیجه وزارت صمت نمی تواند متولی 

مناسبی باشد.

اعتراض به تقلیل مجدد گاز و برق تحویلی به صنایع

نقره داغ مشترکان پر مصرف با افزایش تعرفه پلکانی گاز

۴ همت از مطالبات دارو و شیرخشک واریز شد

افت صادرات فرش ایرانی 

گروه اقتصاد ایران وجهان
News kasbokar@gmail.com
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معاون وزیر راه وشهرســازی گفت: از ابتدای امسال 
دو میلیون و ۶۱۵ هزار و ۳۲۵ مســافر در مسیر های 
بین المللی اعزام وپذیرش شــده اند که با رشــد ۲۱ 

درصدی همراه بوده است.
 رضا نخجوانی مدیرعامل شرکت فرودگاه ها و ناوبری 
هوایی کشور با بیان اینکه میزان اعزام و پذیرش هشت 
ماهه نخست امسال نسبت به آمار ۲۲ میلیون و ۷۱ 
هزار و ۸۶۰ مســافر که در مورد مشابه سال گذشته 
اعزام و پذیرش شده بودند با رشد ۹ درصدی همراه 
بوده است گفت: روند نشست وبرخاست پروازها در 
طی هشت ماه گذشته با توجه به برنامه های که در 

دستور کار بوده رشد بسیار خوبی داشته است.
وی ضمن مقایســه آمار نشست و برخاست هواپیما 
در هشت ماهه  امسال نســبت به مورد مشابه سال 
گذشته، گفت: از فروردین تا آبان سال ۱۴۰۲، نشست 
و برخاست ۱۹۲ هزار و ۲۵۰ هواپیما را شاهد بودیم. 
این در حالی است که آمار هشت ماهه نخست امسال 
نسبت به آمار مشابه سال گذشــته ۱۰ درصد رشد 

داشته است.
مدیرعامل شــرکت فرودگاه ها ضمن تفکیک آمار 
پرواز های داخلی و بین المللی در آمار هشــت ماهه 
نخست سال ۱۴۰۳ تصریح کرد: از ابتدای فروردین 

تا انتهای آبان ماه، پذیرای ۲۱ میلیون و ۳۸۱ هزار و 
۴۴۴ مسافر در مسیر های داخلی و دو میلیون و ۶۱۵ 
هزار و ۳۲۵ مسافر در مسیر های بین المللی بوده ایم. 
این در حالی است که این آمار نسبت به مورد مشابه 
سال گذشته، در اعزام و پذیرش مسافر در مسیر های 
داخلی با رشد ۷ درصدی و در مسیر های بین المللی با 

رشد ۲۱ درصدی همراه بوده است.
نخجوانی با اشــاره به آمار پرواز های حج، تصریح کرد: 
در هشت ماهه نخست امســال ۱۷۳ هزار و ۱۶۸ زائر 
خانه خدا در قالب یک هزار و ۲۴۴ نشست و برخاست 
از ۱۹ فرودگاه کشور راهی سرزمین وحی شده اند. این 
در حالی است که این آمار نسبت به مورد مشابه سال 
گذشته در اعزام و پذیرش حجاج ۴۴ درصد و در نشست 

و برخاست هواپیما ۱۹ درصد رشد داشته است.
وی درخصوص پرواز هــای عتبات عالیات، گفت: در 
هشت ماهه نخست امســال، ۹۹۰ هزار و ۸۳۹ زائر 
عتبات عالیــات در قالب ۷ هزار و ۶۸۶ پــرواز از ۲۹ 
فرودگاه کشور راهی بغداد و نجف اشرف شده اند. آمار 
اعزام و پذیرش و نشســت و برخاست زائران عتبات 
عالیات در سال جاری نسبت هشت ماه نخست سال 
گذشته به ترتیب با رشــد ۳۷ و ۳۵ درصدی همراه 

بوده است.

رئیس هیئت مدیره اتحادیه مرغداران میهن گفت: 
هم اکنــون هرکیلو مرغــداران در فروش هرکیلو 
تخم مرغ ۱۰ تا ۱۲ هزارتومان متضرر هستند که 
براین اســاس از ابتدای دی ماه روزانه ۴۰ میلیارد 
تومان متضرر هســتند. حمیدرضا کاشانی رئیس 
هیئت مدیره اتحادیه مرغداران میهن گفت: قیمت 
کنونی هرکیلو تخم مــرغ درب مرغداری کمتر از 
۵۰ هزارتومان اســت که براین اســاس مرغداران 
در فروش هرکیلو تخم مــرغ ۱۰ تا ۱۲ هزارتومان 

متضرر هستند.
به گفته او،  با خروج ۴.۵ تا ۵ میلیون قطعه مرغ تخم 
گذار از ابتدای بهمن بدنبال آن هستیم که قیمت 
هرکیلو تخم مرغ را به ۵۸ هزارتومان درب واحدهای 
مرغداری برسانیم. کاشانی ادامه داد: از اول دی ماه 
تاکنون، روزانه ۴۰ میلیاردتومان صنعت مرغ تخم 

گذار در حال زیان است و همواره تلاش می کنیم 
تا قیمت در بازار تثبیت شود . رئیس هیئت مدیره 
اتحادیه مرغداران میهن قیمت هرکیلو تخم مرغ 
برای مصرف کننده را ۶۴ تا ۶۵ هزارتومان و هرشانه 
۲ کیلویی را ۱۳۵ هزارتومان اعلام کرد. او تولید تخم 
مرغ تا پایان دی مــاه را ۱۲۰ هزارتن برآورد کرد و 
افزود: برآوردها حاکی از آن است که تولید تخم مرغ 
طی ماه های بهمن و اسفند به ۱۱۷ تا ۱۲۰ هزارتن 
برسد . براین اساس مشکلی در تامین و تولید تخم 
مرغ ایام پایانی ســال و ماه رمضان نداریم . کاشانی 
درباره آخرین وضعیــت صادرات تخم مرغ تصریح 
کرد: بنابر آمار از ابتدای سال تاکنون ۱۲۵ هزارتن 
تخم مرغ با ارزش ۱۲۵ میلیون دلار به بازارهای هدف 
صادر شده اســت، پیش بینی می شود که تا پایان 

سال صادرات به ۱۴۰ هزارتن برسد.

رئیس هیئــت مدیــره اتحادیه 
مرغداران میهن گفت: هم اکنون 
هرکیلــو مرغــداران در فــروش 
هرکیلــو تخــم مــرغ ۱۰ تا ۱۲ 
هزارتومان متضرر هستند که براین 
اساس از ابتدای دی ماه روزانه ۴۰ 
میلیارد تومان متضرر هســتند. 
حمیدرضا کاشــانی رئیس هیئت 
مدیره اتحادیه مرغــداران میهن 
گفت: قیمت کنونی هرکیلو تخم 
مرغ درب مرغــداری کمتر از ۵۰ 
هزارتومان است که براین اساس 
مرغداران در فروش هرکیلو تخم 

مرغ ۱۰ تا ۱۲ هزارتومان متضرر 
هستند.

به گفتــه او،  با خــروج ۴.۵ تا ۵ 
میلیون قطعه مرغ تخــم گذار از 
ابتدای بهمن بدنبال آن هســتیم 
که قیمت هرکیلــو تخم مرغ را به 
۵۸ هزارتومــان درب واحدهای 
مرغداری برسانیم. کاشانی ادامه 
داد: از اول دی ماه تاکنون، روزانه 
۴۰ میلیاردتومان صنعت مرغ تخم 
گذار در حال زیان است و همواره 
تلاش می کنیم تا قیمت در بازار 

تثبیت شود .

قطعی گســترده بــرق هزینه های بســیاری را 
بر شــرکت ها تحمیل کرده اســت و بسیاری از 
شــرکت ها در آذرماه نیمه تعطیــل بوده اند و با 
ظرفیت پایین تولید کرده اند. بــه گزارش مهر، 
شاخص مدیران خرید کل اقتصاد در آذر ۱۴۰۳، 
معادل ۴۳.۹ محاسبه شده که کمترین مقدار از 
اردیبهشت ماه است و پس از تعدیل فصلی نیز این 
شاخص ۴۵.۵ برآورد شــده که کمترین مقدار از 

تیرماه محسوب می شود.
بــر همیــن اســاس مشــکلات اصلــی از دید 
برخــی از فعــالان اقتصــادی در آذر ۱۴۰۳ 
به شــرح زیر اســت؛- قطعــی گســترده برق 
هزینه هــای بســیاری را بر شــرکت ها تحمیل 
کرده است و بســیاری از شــرکت ها در آذرماه 

 نیمه تعطیــل بوده انــد و با ظرفیــت پایین ت
ولید کرده اند.

- حذف ارز نیمایی و همچنین زمان بر بودن فرایند 
تخصیص ارز از سوی وزارت صمت و بانک مرکزی، 
از طرف دیگر قطعی های برق و گاز باعث شده تا 
بسیاری از شرکت ها متضرر شوند و برای کاهش 

هزینه ها ناچار به تعدیل نیروی انسانی شوند.
- تخصیص ناعادلانه تســهیلات و کمبود شدید 
نقدینگی و پیش بینی ناپذیری اقتصاد، بسیاری 
از شرکت ها را در آستانه تعطیلی قرار داده است.- 
افزایش شــدید نرخ ارز بر کمبود مــواد اولیه اثر 
گذاشته و با توجه به مشکلات تأمین منابع مالی، 
مواد اولیه خارجی را بســیار گران کرده و فرآیند 

تولید بسیار هزینه بر شده است.

- حذف ارز نیمایی هزینه تولید را برای شرکت ها 
افزایش داده است و هم زمان به دلیل افزایش نرخ 
ارز و تورم بالای نهاده ها انتظار افزایش قیمت های 
فروش بــرای ماه های آتی وجــود دارد.- فعالان 
اقتصادی با توجه به شــرایط تورمــی نرخ ارز و 
نااطمینانی و ریســک های بازار، انتظارات منفی 

و ناامیدی بیشتری نسبت به ماه های آتی دارند.
- برخی از شرکت ها در فرآیند ترخیص واردات مواد 
اولیه در گمرک مشــکلات زیادی دارند.- فرآیند 
ثبت سفارش مواد اولیه در ســامانه با چالش های 
زیادی همراه است، همچنین عدم ارائه تسهیلات و 
تخصیص ناعادلانه تسهیلات، و بی ثباتی قیمت ها و 
نرخ ارز شرکت ها را با کمبود منابع مالی برای ادامه 

فعالیت ها روبرو کرده است.

رییس کانــون و انجمــن صنفی کامیــون داران 
اظهار داشت: طرح ســوخت گیری در مسیر برای 
ناوگان بالای ۵۰ تن علمیاتی شــده و متاســفانه 
شــرکت ملی پخــش فراوردهای نفتــی بدون 
اطلاع رســانی قبلی در دو نوبت )یکبار در مرداد 
ماه و یکبار هم آذر ماه ســال جــاری( این طرح را 
 به اجــرا رســاند و در هر دو نوبت هم با شکســت 

مواجه شد.
به گزارش ایلنا، از امسال در راستای اجرای ماده ۴۶ 
قانون برنامه هفتم توسعه و آیین نامه اجرایی جزء 
یک بند ث ماده واحده تبصره ۴ قانون بودجه سال 
۱۴۰۳، طرح ســوختگیری در مسیر برای ناوگان 
باری حمل و نقل بین شهری بالای ۵ تن عملیاتی 
شده اســت و رانندگان بعد این فقط با استفاده از 
این برنامه در جاده های کشور امکان سوختگیری 

در مسیر را خواهند داشت. اجرای این طرح توسط 
شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی انجام می شود 
و از این پس تمامی رانندگان باید ســوختگیری را 
فقط در مسیرهای مندرج و مطابق با بارنامه خود 

انجام دهند.
این قانون جدید تا کنون در دو مرحله به اجرا رسیده 
اما رانندگان نسبت به اطلاعات نادرست این سامانه 
معترض هستند و اشکالاتی را برای رانندگان کامیون 
ایجاد کرده و روند سوخت گیری برای آنها مختل 

شده است.
»رضا تیموری«، رییس کانــون و انجمن صنفی 
کامیون داران کشــور در گفت وگو بــا ایلنا درباره 
اشکالات طرح سوخت گیری در مسیر اظهار داشت: 
طرح سوخت گیری در مسیر اســت برای ناوگان 
بالای ۵۰ تن علمیاتی شده و متاسفانه شرکت ملی 

پخش فراوردهای نفتی بدون اطلاع رسانی قبلی در 
دو نوبت )یکبار در مرداد ماه و یکبار هم آذر ماه سال 
جاری( این طرح را به اجرا رساند و در هر دو نوبت هم 

با شکست مواجه شد.
وی ادامه داد: در جلسات به مسئولان شرکت پخش و 
پالایش فراورده های نقتی بارها ده ها سند ارایه دادیم 
که این طرح ایرادهای اساسی دارد و آنها هم نسبت به 

اصلاح این ایرادات اقدام نکردند.
رییس کانون و انجمن صنفی کامیون داران کشور 
با بیان اینکه هیچ زیرساختی برای اجرای این طرح 
ندارند و بدون زیر ســاخت با اجبار طرح شکست 
خورده را به اجرا رسانده اند، گفت: برای مثال برای 
راننده ای از مبدا تهران به اردبیل بارنامه صادر شده،  
جایگاهی که برای سوختگیری این راننده مشخص 

شده، در استان سمنان است.

نشست تخصصی فرصت های 
بازار و انتقال تجربــه آغاز و 
توســعه تجارت با کانادا در 
سازمان توسعه تجارت ایران 
برگزار شد. به گزارش تسنیم 
به نقل از روابط عمومی انجمن بازرگانی ایران و کانادا، 
نشست تخصصی »معرفی فرصت های بازار و انتقال تجربه 
آغاز و توسعه تجارت با کانادا« با حضور فعالان اقتصادی، 
تجار و بازرگانان ایرانی و نمایندگانی از کشور کانادا، در 

تهران برگزار شد.
این نشست با هدف بررسی فرصت ها و چالش های تجاری 
بین دو کشور و ایجاد پل ارتباطی بین فعالان اقتصادی 
برگزار شــد تا از این طریق مســیرهای جدیدی برای 
توسعه همکاری های دوجانبه باز شود. در این نشست، 

رئیس انجمن بازرگانی ایران و کانادا، ضمن اشــاره به 
پتانسیل های گســترده موجود برای گسترش روابط 
تجاری میان دو کشور، گفت: کانادا با داشتن اقتصادی 
پیشرفته، منابع طبیعی غنی و موقعیت استراتژیک در 
بازارهای جهانی، می تواند شریک تجاری بسیار مناسبی 
برای ایران باشد. بسیاری از صنایع ایران، از جمله نفت، 
گاز، معدن، فناوری اطلاعات و کشاورزی، می توانند از 

همکاری های اقتصادی با کانادا بهره مند شوند.
محمد وحیدی راد افزود: یکی از موانع پیش روی توسعه 
تجارت میان ایران و کانادا، تحریم ها و محدودیت های 
بین المللی است که باید با استفاده از راهکارهای مبتکرانه، 
از جمله استفاده از سیستم های مالی جدید و گسترش 

تعاملات غیرمستقیم، این موانع را کنار بگذاریم.
رئیس انجمن بازرگانی ایران و کانادا تأکید کرد: با توجه 
به توانمندی های ویژه ای که ایران در بخش های مختلف 
اقتصادی دارد، توسعه روابط با کانادا می تواند منجر به 

انتقال دانش فنی و تجربیات نوین در زمینه های مختلف 
از جمله فناوری های نوین، کشــاورزی پایدار و صنایع 

پتروشیمی شود.
در ادامه دکتر سعید کاردار،استاد دانشگاه و پژوهشگر 
توسعه با بررســی فرصت های اقتصادی و تجاری میان 
ایران و کانادا گفت: باید توجه داشته باشیم که در شرایط 
هاصی تحریم ها را می توان کنار زد. وی تاکید کرد که 
محصولات تولیدی ایران، اعم از پوشاک و صنایع دستی، 
از کیفیت بالایی برخوردارند و قابل رقابت در بازارهای 
جهانی هستند. به گفته دکتر کاردار، یکی از زمینه های 
جذاب همکاری ایران با کانادا، صادرات خدماتی مانند 
تولید محتوا است که می تواند توسط اینفلوئنسرها در 

کانادا بسیار موثر واقع شود.
در ادامه، تجار و فعالان اقتصــادی ایرانی و کانادایی نیز 
به تبادل نظر پرداختند و ضمــن معرفی فرصت های 
تجاری موجود، بر لزوم افزایش همکاری های اقتصادی 

و تجــاری دوجانبه تأکید کردند. ایــن فعال اقتصادی 
همچنین به جمله هنری کیسینجر اشاره کرد که هر 
بحران فرصتی برای شکل دادن به نظم جدید است و آن 
را با قوانین ترمودینامیک مقایسه کرد، که بر اساس آن 
بی نظمی ها می توانند به ساختار جدید و بهتری منتهی 
شوند. مدیرکل دفتر اروپا و آمریکا سازمان توسعه تجارت 
ایران هم ضمن اشاره به توانمندی های صادراتی ایران، 
تولیدات حوزه دانش بنیان و lT ایران را برای بازار کانادا 

جذاب دانست.
احمد فیروزی با بیان اینکه ایران ســهم قابل قبولی از 
بازار کانادا را در اختیار نــدارد، تصریح کرد: محصولات 
کشــاورزی و صنایع غذایی جــزو مهم ترین کالاهای 
صادراتی ایران به کانادا هستند و از این کشور نیز چوب، 
مواد اولیه دارو، تجهیزات پزشکی واردات شده است. به 
گفته این مقام مسئول؛ ۱۰ شــریک اول تجاری کانادا 
عبارتند از آمریکا، چین، ژاپن، بریتانیا، مکزیک، هلند، 
آلمان، کره، هند و هنگ کنگ. درست است که ما جزو 
شرکای تجاری این کشور نیستیم اما می توان با واسطه 
کشورهای شریک تجاری کانادا تعاملات تجاری خود را 

با کانادا پیش ببریم.
فیروزی امضای موافقتنامه تجاری را زیر بنای توســعه 
تجارت دانست و افزود: در حال حاضر کانادا با ۴۰ کشور 
موافقتنامه تجارت آزاد دارد و بیش از ۸۵ درصد از حجم 
واردات و صادرات این کشــور در این قالب پوشش داده 
می شود. به نظر می رســد که در چشم انداز کوتاه مدت 
نمی توان از بــا کانادا موافقتنامه تجــارت امضا کرد اما 
می توان با واسطه کشور که با کانادا موافقتنامه تجارت 

آزاد دارند وارد این بازار شد.
مسعود دانشمند نیز در این نشســت با بیان اینکه باید 
رایزن های اقتصــادی از میان بخش خصوصی انتخاب 
شوند گفت:رایزن بازرگانی بخش خصوصی چابک است 
و می تواند منافع بازرگانان را تامین کند. بنیانگذار اتاق 
بازرگانی ایران و امارات گفت: باید در سال یک روز را روز 
ایران و کانادا نامگذاری کنیم و همینطور در کانادا هم 
روز ایران و کانادا برای نزدیک شدن تجار و بازرگانان به 

یکدیگر نامگذاری کرد.
عضو اتاق بازرگانی ایران افزود:صــادرات ایران به کانادا 
به ۱۵ میلیون دلار رسیده و نسبت به قبل روند کاهش 
داشته است و باید ســریع تر تراز تجاری بین دو کشور 
را مثبت کرد. در ادامه، تجــار و فعالان اقتصادی ایرانی 
و کانادایی نیز به تبــادل نظر پرداختند و ضمن معرفی 
فرصت های تجاری موجود، بر لزوم افزایش همکاری های 

اقتصادی و تجاری دوجانبه تأکید کردند.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

بخش خصوصی تحریم ها را کنار می زند

افزایش توانمندی های صادراتی ایران

زیان روزانه مرغداران تخم گذار 
به ۴۰ میلیارد تومان رسید

صنایع در آذر نیمه تعطیل شدند

دردسر جدید مسئولان نفتی برای رانندگان کامیون

رشد ۲۱ درصدی اعزام وپذیرش مسافران در مسیر های بین المللی

زیان روزانه مرغداران تخم گذار به ۴۰ میلیارد تومان رسید

آگهي موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئين نامه قانون تعيين تكليف 
وضعيت ثبتي و اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمی 

برابر راي شماره ۱۴۰۳۶۰۳۱۹۰۷۸۰۱۶۷۳۷ هیات دوم  تصرفات مالکانه بلامعارض 
خانم نرگس جعفري ده سعید به شناسنامه شــماره ۹۳۰۰ کدملي ۲۹۹۳۷۷۳۹۵۱ 
صادره کرمان  فرزند ماشاءاله در ششــدانگ یکباب خانه مشتمل بر طبقه فوقاني  به 
مساحت ۱۲۳.۴ مترمربع پلاک شماره ۱۹۴۸۶ فرعي از ۳۹۶۸  اصلي مفروز و مجزي 
شــده از پلاک ۸۹۹ فرعي از اصلي مذکور  واقع در بخش۲  حوزه ثبت ملک منطقه دو 
کرمان آدرس کرمان بلوار شهیدان محمدي کوچه ۲۴ سمت چپ منزل دوم   خریداري 
از مالک رسمي آقاي باقر مقتدر محرز گردیده است.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در 
دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهي مي شود در صورتي که اشخاص نسبت به صدور سند 
مالکیت متقاضي اعتراضي داشته باشند مي توانند از تاریخ انتشار اولین آگهي به مدت 
دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ 
تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایي تقدیم نمایند.بدیهي است در صورت 
انقضاي مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.

تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۳/۱۰/۰۹   تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۳/۲۴/۱۰
محمود مهدی زاده
رئيس ثبت اسناد و املاک منطقه دو کرمان

شناسه آگهی ۱۸۵۱۳۳۲

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئين نامه قانون تعيين تكليف 
وضعيت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 

برابر رای شــماره ۱۴۰۳۶۰۳۱۰۰۱۶۰۱۲۵۳۶ هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک 
محمودآباد تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای / خانم روح اله اکبری فرزند حسن 
بشماره شناسنامه ۴۰۵ صادره از محمودآباد در ششدانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی به 
مساحت ۷۰۹ متر مربع پلاک ۱۳۳۴ فرعی از ۱۵ اصلی بخش ۱۰ واقع در تلیکسر خریداری 
از مالک رسمی آقاجان اکبری محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو 
نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی میشود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت 
متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض 
خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض 
دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت 

مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 
تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۴۰۳/۱۰/۹ 

تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۳/۱۰/۲۴ 
مهدی آزاد 
رئيس ثبت اسناد و املاک 

شناسه آگهی ۱۸۵۳۰۲۶

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئين نامه قانون تعيين تكليف 
وضعيت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 

برابر رای شماره ۱۴۰۳۶۰۳۱۰۰۱۶۰۱۲۹۵۷ هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک محمود 
آباد تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای / خانم آتوسا صداقت صباغ فرزند علی بشماره 
شناسنامه ۲۱۳۰۴۴۰۳۱۲ صادره از آمل در ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی )شالیزاری( 
به مساحت ۱۰۸۱ مترمربع پلاک ۱۳۳۵ فرعی از ۱۵ اصلی بخش ۱۰ واقع در تلیکسر خریداری 
از مالک رسمی آقای غلامعلی یوسفی محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در 
دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت 
متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض 
خود را به این اداره تســلیم و پس از اخذ ،رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم ،اعتراض 
دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور 

و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 
تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۴۰۳/۱۰/۹ 

تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱۴۰۳/۱۰/۲۴ 
مهدی آزاد 
رئيس ثبت اسناد و املاک 

شناسه آگهی ۱۸۵۲۹۸۳
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فناوری و 
اطلاعات

رونمایی از ماهواره پارس ۲ در دهه فجر
رئیس ســازمان فضایی ایران با بیان اینکه ماهواره پارس ۳ در حال ساخت است، 
گفت: ماهواره سنجشــی پارس ۲ که دارای قابلیت تصویربرداری سیاه و سفید با 
دقت بهتر از ۴ متر و ساخت شرکت صاایران است، دهه فجر رونمایی خواهد شد.  

حسن ســالاریه در گفت وگو با ایرنا درباره رونمایی که در سالروز فناوری فضایی 
مصادف با ۱۴ بهمن انجام خواهد شد، اظهار داشت: ماهواره پارس ۲ یک ماهواره 
سنجشــی دارای دوربین با قابلیت تصویربــرداری رنگی با دقت بهتــر از ۴متر و 
تصویربرداری سیاه و سفید با دقت بهتر از ۸ متر است. وی افزود: این ماهواره که نسل 
پیشرفته تر ماهواره پارس ۱ است و قابلیت های گسترده تری از آن دارد، دهه فجر 
در روز فناوری فضایی رونمایی می شود. سالاریه تصریح کرد: ماهواره های پارس ۱، 
پارس ۲ و پایا در کنار یکدیگر منظومه ای از ماهواره های سنجشی را تشکیل خواهند 
داد. معاون وزیر ارتباطات تاکید کرد: ماهواره پــارس ۲ می تواند به عنوان یکی از 

پلتفرم های مهم ماهواره های سنجشی ایرانی مورد استفاده قرار بگیرند.
رئیس سازمان فضایی افزود: ماهواره پارس ۳ در حال طراحی است و در این نسخه 
از سری ماهواره  های پارس دقت تصویربرداری وضعیت بهتری خواهد داشت و در 
تصویربرداری سیاه و سفید به دقت بهتر از ۲ متر می رسد. وی افزود: این ماهواره ها 
در کنار یکدیگر منظومه ماهواره ای سنجشی را شکل می دهد تا در زمان مناسب از 
نقاط موردنظر تصاویر با کیفیت تهیه و ارسال کنند. سالاریه گفت: تلفیق داده های 
این منظومه ماهواره ای در کنار یکدیگر به داده های ارزشمند تبدیل می شوند که 

در صنایع، کشاورزی و محیط زیست مورد استفاده قرار خواهند گرفت.

بهره گیری از قدرت بینایی زبــان موش ها برای درمان 
بیماری های عصبی

شماری از دانشمندان آمریکایی با شناخت مسیر عصبی که حرکت زبان را برای 
رسیدن به اهداف لمسی در موش ها کنترل می کند، امیدوارند به درمان های بهتری 
برای بیماری های اختلالات عصبی برسند. به گزارش ایرنا، موش ها با استفاده از 
زبان خود اشیای لمسی را تشخیص می دهند. جویدن نان شیرینی حین خواندن 
اخبار صبحگاهی، صحبت کردن حین رانندگی، بیــرون آوردن تکه ای از غذا که 
بین دو دندان گیر کرده همه با هماهنگی زبان و مغز و بدون توجه آگاهانه انسان ها 
انجام می شود؛ اما مسیر دقیق عصبی این هماهنگی در مغز تا کنون و تا حد زیادی 

ناشناخته مانده است.
اکنون، شماری از دانشمندان دانشگاه خصوصی کرنل در نیویورک آمریکا مسیر 
عصبی را شناسایی کرده اند که موش ها برای هدایت زبان به سمت اهداف با قابلیت 
لمس از آن اســتفاده می کنند؛ کولیکولوس برتر یا همان ناحیــه ای در مغز که 

پستانداران از آن برای هدایت نگاه خود به سمت اهداف بصری کمک می گیرند.
جسی گلدبرگ، استاد رشته زیست شناسی عصبی و رفتارشناسی در دانشکده علوم 
و هنر دانشگاه کرنل و نویسنده ارشد این مطالعه گفت: ماهیت کنترل جنبشی، 
نظارت بر رفتار درلحظه است تا تنظیمات همزمان محقق شود. این تنظیمات در 
مغز خودکار هستند، اما بر اثر انواع بیماری ها ممکن است کارایی خود را از دست 

داده و آسیب ببینند.
وی گفت: اگر قابلیت حس لامسه  و بازخورد آن را از زبان انسان حذف کنیم، گفتار 
نامفهوم می شود و قدرت بلع بهم می خورد. علت شماره یک مرگ و میر در برخی 
بیماری های عصبی؛ مانند پارکینسون، دیستونی )بدقوامی ماهیچه( یا اسکلروز 
جانبی آمیوتروفیک، ذات الریه ریوی یا استنشاقی است. زیرا با کنترل ضعیف زبان، 
فرد توان کنترل خوب و درست غذا و آب را ندارد و به طور تصادفی آنها را استنشاق 
می کند و خفه می شود. شناسایی این مسیر سرنخی برای بهبود درمان اختلالات 
عصبی است. بیشــتر بخش های مغز به کنترل جنبشــی اختصاص دارد؛ مانند 
جویدن و رسیدن به یک فنجان بدون نگاه کردن. اما سازوکار بازخوردهای لمسی 
در اندام ها از جمله در زبان تا حد زیادی ناشــناخته مانده است، زیرا مشاهده آن 
دشوار است. فناوری های جدید از جمله دوربین های پرسرعت و یادگیری ماشینی 

به محققان امکان را می دهد تا ارتباطات جدید برقرار کنند.
چند سال پیش، محققان دانشگاه کرنل روشی را برای مطالعه کنترل جنبشی در 
محل در موش ها با تمرکز بر زبان آنها هنگام لیسیدن آب از یک منبع آب طراحی 
کردند. آنها متوجه شدند موش ها به شکل دوره ای آب می خورند مثلا در هر ثانیه 
شش تا هشت بار به منبع آب لیس می زنند. محققان این موضوع را با استفاده از 
یک الگوریتم یادگیری عمیق برای تجزیه و تحلیل ساعت ها فیلم ویدئویی گرفته 
شده با دو تصویر در هر میلی ثانیه به نتایج این یافته رسیدند که در موش ها، یک 
معماری بسیار حفاظت شده از مغز وجود دارد و معمولا دستاوردهایی در این سطح 
بعدا قابل بررسی و شاید تعمیم به انسان باشد. این دستاورد همچنین راه هایی را 
برای تحقیق در مطالعات مرتبط با گفتار، استفاده پیچیده دیگری از کنترل زبان 

با هدایت لمسی و رباتیک هوشمند مصنوعی باز می کند.

سرعت واکنش های شیمیایی بدون فلزات گرانبها افزایش می یابد
نانوذرات فلزات غیرگرانبها می توانند جایگزیــن کاتالیزورهای گران قیمت برای 
تولید هیدروژن شوند. به گزارش مهر، فلزات گرانبها اغلب کاتالیزورهای کارآمدی 
هستند اما گران و کمیاب هستند. تا کنون تعیین میزان کارآمدی جایگزینی آن ها 

با فلزات غیرگرانبها دشوار بوده است.
به تازگی محققان نشان دادند که چگونه از نانوذرات اکسید آهن و کبالت می توان 

به عنوان کاتالیست در واکنش های شیمیایی استفاده کرد.
با این حال، تعیین سرعت واکنش آن ها به ویژه زمانی که صحبت از ذرات اکسیدی 
می شود، اغلب دشــوار اســت. به این دلیل که ذرات باید با اســتفاده از بایندر و 
افزودنی های رسانا به الکترود متصل شوند که نتایج را مخدوش می کند. به تازگی 
محققان، با کمک آنالیزهای الکتروشیمیایی ذرات منفرد، موفق به تعیین فعالیت 
و تبدیل مواد نانوکاتالیست ساخته شده از اکسید آهن-کبالت بدون هیچ گونه نیاز 

به اتصال دهنده شدند.
یکی از پژوهشگران این پروژه گفته است: »توسعه کاتالیزورهای فلزات غیرگرانبها 
نقش تعیین کننده ای در تحقق انتقال انرژی ایفا می کند، زیرا این فلزات ارزان بوده 
و به مقدار کافی برای تولید سوخت های تجدیدپذیر در دسترس هستند. هیدروژن، 
یک منبع انرژی امیدوارکننده، می تواند با شکافت آب به هیدروژن و اکسیژن به 
دست آید.« این که چگونه ذرات اکســید آهن-کبالت به طور کارآمدی قادر به 
کاتالیز واکنش تولید اکسیژن هستند توسط محققان در این پروژه مورد بررسی قرار 
گرفت. آن ها بسیاری از ذرات منفرد را یکی پس از دیگری تجزیه و تحلیل کردند. 
شیمیدان ها به ذره اجازه دادند تا تولید اکسیژن روی سطح الکترود را تسریع کند 
و جریان عبوری از آن را اندازه گیری کردند که اطلاعاتی در مورد سرعت واکنش 
ارائه می دهد. یکی از پژوهشگران می گوید: »ما چگالی جریان چند کیلو آمپر بر متر 
مربع را اندازه گیری کردیم. این مقدار، بالاتر از نرخ واکنش فعلی در صنعت است.«

این تیم نشان داد که برای ذرات کوچکتر از ده نانومتر، مقدار جریان به اندازه ذره 
بستگی دارد؛ هرچه ذره کاتالیزور کوچکتر باشــد، جریان کوچکتر است. مقدار 
جریان، توسط اکســیژنی که در واکنش تولید می شــود و از سطح ذرات پخش 

می شود، محدود می شود.
پس از آزمایش های کاتالیستی، شیمیدانان ذرات کاتالیست را در زیر میکروسکوپ 
الکترونی عبوری مشاهده کردند. بررسی ها نشــان داد که علی رغم شرایطی که 
کاتالیست تحمل کرده است، تغییرات ساختاری اندکی در آن مشاهده می شود. 
این پایداری ساختاری یکی از مزیت های مهم برای کاتالیست های اکسیدی است 

که می تواند استفاده از آن ها را اقتصادی تر کند.

اخبار

مدیرعامل شرکت ملی پست 
با بیان اینکه ۷ تــا ۱۵ درصد 
مرسولات شرکت ملی پست 
به توزیع مجدد می رسند و این 
اتفاق هزینه  ارائــه خدمات را 
بالا می برد، افزود: برای رفع این مشــکل در سال ۱۴۰۴ 
سرویس های ارزش افزوده توزیع مرســولات، از جمله 
پنجره زمانی توزیــع، توزیع در نشــانی جدید و پودو، 
ایجاد و ارائه خواهد شــد، همچنین توزیع مرسولات در 

صندوق های هوشمند توسعه می یابد.
به گزارش ایرنــا، در حــال حاضر مشــتریان تجارت 
الکترونیک تمایل دارند خریدهای خود از بســتر فضای 
مجازی را با ســرعت بیشــتر دریافت کنند، به همین 
دلیل روش ارسال مرسوله با پیک را به سرویس پستی 
ترجیح می دهند. اما در بیشتر مواقع ارسال بسته با پیک 
 شــهری بین ۴۰ تا ۶۰ درصد گران تر از هزینه سرویس 

پستی است.
محمد احمدی مدیرعامل شــرکت ملی پست در گفت 
و گو با خبرنگار ایرنا در این باره اظهار داشــت: علاوه بر 
هزینه های ارسال و توزیع، استعاده از روش پستی تاثیر 
بسزایی در کاهش ترافیک شــهری، مصرف حامل های 

انرژی و آلودگی  هوا به دنبال دارد.
معاون وزیر ارتباطات تاکید کرد: اگر چه کیفیت عملکرد 
شرکت های پستی، از جمله شرکت ملی پست به دلیل 
چالش های اجرایی - عملیاتی که دارند، بعضاً ممکن است 

تعهدات سطح سرویس خود را محقق نکنند، با این حال 
توسعه فرهنگ برنامه ریزی و ثبت دقیق اطلاعات از سوی 
مشتریان تجارت الکترونیک، به کارآمدی سرویس های 
پســتی کمک می نماید. احمدی گفت: برای مشــتری 
خوشایند است که بداند، مرســوله او چه روزی و در چه 
ساعتی به دستش می رسد، اگر این اتفاق رخ دهد قطعاً 

استقبال مردم از ارسال پستی افزایش می یابد.
وی با بیان اینکه مــردم باید بدانند، تفاوت ســرویس 
پستی با سرویس پیکی تا چه اندازه به جریان اقتصادی 
و بهبود کیفیت زندگی شــهری کمک می کند، تصریح 
کرد: شــرکت ملی پســت در شــهری مثل در تهران، 
روزانه بین ۱۳۰ تا ۱۵۰ هزار مرســوله را توسط حدود 
۱۲۵۰ پستچی خود توزیع می نماید. این تعداد مرسوله 
اگر قرار بود با روش غیرپســتی توزیع شود، بالغ بر ۱۵ 
 هزار نفر باید با موتورســیکلت یا خودرو در سطح شهر 

تردد می کردند.
وی ادامــه داد: در تهــران روزانــه ۴۰۰ تــا ۵۰۰ هزار 
موتورســیکلت کار وجود دارد که بار یا مرســوله جا به 
جا می کنند. توسعه روش توزیع پستی نقش مهمی در 
کاهش ترافیک و آلاینده های محیطی و همچنین قیمت 

تمام شده کشور دارد.
مدیرعامل شرکت ملی پست ادامه داد: ما باید این موضوع 
مهم و جدی را به عنوان یک رسالت دنبال کرده و تبیین 
کنیم. شرکت پست و بقیه فعالان این حوزه باید به نقش 
غیر قابل انکار خدمات پستی در توسعه سبز کشور واقف 
باشــند. هر قدر شبکه های پســتی نظام مند و سالم در 

کشور شکل بگیرند، زمین بهتر نفس می کشد.
احمدی گفت: ســال گذشــته ســرویس TDS )اعلام 

بازه زمانی توزیع ( را راه انــدازی کردیم تا از این طریق، 
گیرندگان مرسولات بتوانند از زمانی تقریبی توزیع بسته 
خود مطلع و برنامه ریزی بهتری داشته باشند که تا حدود 
۷۰ درصد موفق بوده است. در سال ۱۴۰۴ این سرویس 
توسعه یافته و به زودی ســرویس پنجره زمانی توزیع را 

نیز راه اندازی کنیم.
مدیرعامل شــرکت ملی پســت، با تاکید بر اینکه برای 
تحقق این موضوع نیازمند دو زیرساخت پایه ای هستیم، 
تاکید کرد: زیرساخت اول که به آن نیاز داریم، بهسازی 
فضاهای عملیاتی پستی اســت. معاون وزیر ارتباطات 
افزود: مساله دیگر این اســت که حدود ۷ تا ۱۵ درصد 
مرســولات در فرآیند توزیع نیاز به توزیع دو یا سه باره 
دارند، که هزینه هــای مضاعفی را به همــراه دارد. در 

حالی که باید این امکان وجود داشته باشد فردی که در 
نشانی حضور ندارد، این موضوع را اعلام کند تا پستچی 

مرسوله را برای توزیع به نشانی او نبرد.
احمدی تصریح کرد: برای حل این مشــکل، استفاده از 
صندوق های هوشــمند، راهکاری موثر اســت و در این 
راستا از ســال قبل طبق برنامه ریزی ها با چند شرکت 
دانش بنیان انجــام داده ایم تــا اســتفاده از خدمات و 

صندوق های هوشمند در کشور توسعه یابد.
وی با تاکید بر ضرورت توسعه باجه تحویل و دریافت در 
کشور، افزود: به زودی طرحی برای استفاده از ظرفیت 
سراهای محله و دیگر مکان های عمومی محله ها داریم 
تا افرادی که در زمان توزیع مرسولات در خانه نیستند، 

بتوانند بسته را از آن محل تحویل بگیرند.

۷ تا ۱۵ درصد مرسولات پستی به توزیع مجدد می رسند

ارائه خدمات ارزش افزوده پستی از سال آینده
News kasbokar@gmail.com

رئیس ســازمان فناوری اطلاعات ایران گفت: با اینکه 
مدتی است از رفع فیلتر پیام رسان واتساپ می گذرد، اما 
شاهد ریزش زیادی در پیام رسان های داخلی نبودیم چرا 

که آن ها مخاطب خود را دارند.
به گــزارش ایرنا، »محمدمحســن صــدر« در افتتاح 
نخستین شرکت توسعه ای که توسط سازمان فناوری 
اطلاعات تاسیس شده اســت، گفت: حدود یک سال 
فرایندهای اداری و اجرایی را برای افتتاح این شــرکت 
طی کردیم. تاسیس شرکت ها در سازمان های دولتی 
محدودیت های جــدی دارد و ســعی کردیــم تمام 

موضوعات قانونی را رعایت کنیم.
معاون وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات اظهار داشت: 
یکی از تکالیف اصلی سازمان فناوری اطلاعات این است 
که در حوزه های مورد نیاز توسعه زیست بوم سکوهای 
دیجیتال، ســرمایه گذاری کرده و با مشــارکت بخش 
خصوصی ظرفیت های جدیــدی را ایجاد کند؛ یکی از 
این ظرفیت ها نیز در بستر پیام رسان های داخلی شکل 
می گیرد. با توجه به ظرفیت های خوبی که در این حوزه 

ایجاد شده این طرح در سازمان مطرح و تایید شد.
وی افزود: فلســفه ســازمان فنــاوری اطلاعات این 
اســت که زمینه را برای تعالی حوزه فناوری اطلاعات 

هموار کند که آن را رســالت خود می دانیم. وظیفه ما 
ریل گذاری بدون ایجاد تصدی گری اســت. مسیر باید 
به شــکلی هموار شــود که بخش خصوصی به راحتی 
 بدون اینکه دولــت را رقیب خــود بداند، بــا راحتی 

فعالیت کند.
معاون وزیر ارتباطات تاکید کرد: امروز اگر بدون بخش 
خصوصی به توسعه فکر کنیم راه به جایی نخواهیم برد 
چرا که دولت نه منابع و نه نیروی متخصص کافی داریم 
اما ابزار حاکمتی در اختیار ما اســت کــه می توانیم به 
درستی از آن استفاده کنیم و اجازه عرض اندام به بخش 
خصوص بدهیم. نمونه آن همین فعالیتی است که بین 
بازیگران مختلف حوزه شکل گرفته است که همگی دور 
هم جمع شدند و سازمان فناوری اطلاعات نیز با آن ها 

همراه شده است.
صدر با اشــاره به موضوع فیلترینگ اظهار داشت: یک 
مســئله کوچک را به یک مطالبه ملی تبدیل می کنیم 
و زمانی که این مسئله کوچک به خواسته ملی تبدیل 

می شود، باید درباره آن پاسخگو باشیم.
وی ادامه داد: یک نگرانی که در بحث رفع فیلتر وجود 
داشــت، این بود که با رفع محدودیت ممکن است در 
حوزه پیام رسان های داخلی دچار آسیب شویم در حالی 

که وزارت ارتباطات وظیفه حمایت از این صنعت بومی 
را برعهده دارد. رئیس سازمان فناوری اطلاعات تاکید 
کرد: با اینکه مدتی است از رفع فیلتر پیام رسان واتساپ 
می گذرد اما شــاهد ریزش زیادی در پیام رســان های 
داخلی نبودیم چرا که آن ها مخاطب خود را دارند. اصلا 
چه اشکالی دارد که پیام رسان های بومی خودشان را با 
پیام رســان های خارجی قیاس کنند. جامعه به دنبال 
ابزاری است که کار خود را پیش ببرد. اگر ابزار داخلی 
بتواند این نیاز را به بهترین شکل رفع کند می تواند در 

قیاس با نمونه خارجی رقابت کند.
وی تاکید کرد: شرکت قاصدک که امروز با کمک بخش 
خصوصی، پیام رسان ها و ســازمان فناوری اطلاعات 
افتتاح شد، نهالی است که باید کمک کنیم تا رشد کند. 
زمانی که به بخش خصوصی اجازه عرض اندام می دهیم 
باید کمک کنیم تا رشد کند و آن را تبدیل به یک نمونه 
ناموفق نکنیم. ســازمان فناوری اطلاعات علاقه ای به 
سهامداری شــرکت های توســعه ای ندارد ولی از بعد 
حاکمیتی ورود می کند و آماده خروج می شویم. در این 
میان تفاهمی را به امضا رساندیم که هر مجموعه ای که 
قصد ورود به این شرکت را داشت این اجازه را پیدا کند 

تا جزو سهامداران شود.

معاون وزیرارتباطات خاطرنشــان کرد: مســئله مهم 
دیگری کــه روی میز دولت اســت و باید رفع شــود، 
ناترازی است که در ۵ بخش وجود دارد. ریشه بسیاری 
از ناترازی ها در حوزه انرژی اســت. طرحی را به دولت 
پیشنهاد دادیم تا به واسطه فناوری اطلاعات در راه رفع 
ناترازی ها قدم برداریم. امــروزه ابزار جدیدی داریم که 
باید برای رفع مشکلات از آن ها استفاده کنیم. هر کجا 
که به جنگ تکنولوژی رفتیم همانجا عقب ماندیم. هر 
کجا با یکپارچه سازی و ساماندهی داده اّ مقابله کردیم 

شکست خوردیم.
صدر تصریح کرد: در بخش ابر دولت نیز ما تصمیم داریم 
با بخش خصوصی وارد تعامل شویم. هر کجا که دخالت 
زیادی صورت بگیرد، آن مســیر منحرف می شود. هر 
زمان دولت با ملاحظات دقیق و درســت عقب نشینی 

کرد به موفقیت رسید.
وی افزود: تکالیف عمــده ای در حوزه هوش مصنوعی 
برعهده وزارت ارتباطات گذاشــته شده و یک کار ملی 
در حال شکل گیری است. اگر زیرساخت لازم پردازشی 
در کشور شکل نگیرد مسئله هوش مصنوعی به جایی 
نخواهد رسید. اگر مسئله را شناسایی نکنیم نمی توانیم 

راه حل دقیق ارائه بدهیم.

سومین دوره نمایشگاه معرفی دســتاوردها و ظرفیت های 
شــرکت های خلاق و دانش بنیان های پــارک ملی علوم و 
فناوری های نــرم و صنایــع فرهنگی جهاد دانشــگاهی، 
صحنه نــوآوری جهادی ها در حوزه صنایع نــرم و خلاق و 
بیان این مفهوم بود که فرهنگ هم می تواند منشــا ثروت و 
اشتغال افرینی در جامعه باشد. به گزارش ایرنا، در این دوره 
از نمایشگاه سه روزه که از ۱۷ تا ۱۹ دی برپا بود، به معرفی 
دستاوردها و ظرفیت های شرکت های خلاق و دانش بنیان 
پارک علــوم و فناوری های نرم و صنایــع فرهنگی با هدف 
معرفی خدمات، محصولات و توانمندی های شــرکت ها و 
استارت آپ های این حوزه، ایجاد ارتباط صندوق های مالی 
و سرمایه گذاری با شرکت های خلاق و دانش بنیان، ارتباط و 
انتقال تجربه بین فعالان زیست بوم فناوری و آشنایی عموم 
علاقه مندان با فناوری های نرم و صنایع فرهنگی پرداخته شد.
یکی از برنامه های این نمایشگاه که در طبقه هفتم دانشگاه 
علم و فرهنگ برپا شد، این بود که در کنار ارائه محصولات و 
خدمات شرکت های فناور، نشست تخصصی و کارگاهی در 
زمینه های مختلف، از جمله تولید محتوای ویروسی، هوش 
مصنوعی، حکمرانی مالی در بنگاه های فناور و معافیت های 
مالیاتی با متخصصان امر در راهروی ال مانند منتهی به محل 
نمایشگاه برپا شــده بود و فرصتی را برای بررسی چالش ها 
و ارائه راهکارهــای عملیاتی در حوزه صنایــع فرهنگی و 
فناوری های نرم فراهم کرد. این نمایشــگاه شــامل حضور 
همزمان شرکت های خلاق در امر فرهنگی  و هنری و آموزشی 

و دانش بنیان ها در بخش های مختلف بود.

برگزاری نخستین نمایشگاه بین المللی هوش 
مصنوعی در جزیره کیش

نمایشگاهی که به گفته قاسم براتی مدیر امور شرکت های 
پارک ملی علوم فناوری های نوســان های فرهنگی در این 
دوره و با توجه به محدودیت مکانی تنها ۴۰ شرکت  منتخب 
در ۶ حوزه فناوری، اطلاعات و ارتباطات، آموزش، سرگرمی، 
بازی های رومیزی و بازی های رایانه ای، گردشگری صنایع 
دستی، هوش مصنوعی، سینما و رســانه و مجموعه های 

گردشگری و اقامتی حضور یافتند.
از او درباره کم و کیف این دوره از نمایشگاه پرسیدیم که گفت 
با توجه به نوع تکلیفی که پــارک علم و فناوری به عنوان یه 

پارک تخصصی حوزه فناوری های نــرم و صنایع فرهنگی 
دارد، مجموعه حاضر تلفیقی از فنــاوری اطلاعات در حوزه 
فرهنگ است و این پارک در تلاش است نشان دهد فرهنگ 
هم می تواند منشا ثروت و اشتغال و ارزآوری برای کشور باشد.
براتی این دوره از نمایشگاه را به لحاظ شکلی و تعداد شرکت ها 
و تنوع متفاوت با دوره های قبل دانست و گفت برای اولین بار 
۶ نهاد مالی و شرکت های سرمایه گذار با توجه به نیازی که 
شرکت ها در بحث تامین مالی دارند، حضور داشتند و تلاش 
شد کارگاه ها و نشست های تخصصی با موضوعاتی کمک 

کننده به توسعه بنگاه های فناور طراحی شود.
مدیر امور شرکت های پارک ملی علوم فناوری های نوسان های 
فرهنگی این را هم اضافه کرد که امسال تعداد شرکت های 
فعال در هوش مصنوعی بیشتر شده و با توجه به اهمیت و 
نقشی که اکنون هوش مصنوعی در بحث فناوری و تاثیر آن 
در زندگی مردم دارد، تلاش کردیم متناسب با این موضوع 
حداقل ادبیات هوش مصنوعی و تاثیرش را بتوانیم تشریح 
کنیم. براتی یک خبر هــم داد؛ گردهمایی در حوزه هوش 
مصنوعی در سینما برنامه ریزی شده که تا قبل از پایان سال 
برگزار می شود. خبر دوم مدیر امور شرکت های پارک ملی 
علوم فناوری های نوســان های فرهنگی بــه خبرنگار ایرنا، 
برگزاری نخستین نمایشگاه بین المللی هوش مصنوعی در 
جزیره کیش است که با کمک بخش خصوصی در اردیبهشت 

ماه ۱۴۰۴ برگزار خواهد شد.

شرکت خلاقی که در دنیا رقیب ندارد
پس از گفت وگو با براتی سراغ یکی از شرکت های خلاق در 
صنایع دستی رفتیم که با هنر دست خود فرش هایی از جنس 
چرم و ترکیب گلیم و چرم می بافنــد و فرش های زیبا. لنز 
دوربین های گوشی و عکاســی تصاویر را شکار می کرد، به 
گفته مدیر این شرکت دانش بنیان حتی به کشورهای منطقه 

و اروپایی هم صادر می کند.
مریم دیانتی نخستین تولید کننده فرش چرم و پوست در 
کشور که دکترای حقوق بین  الملل دارد علاوه بر تدریس و 
مقاله نویسی در رشته تحصیلی خود در هنر هم دستی بر آتش 
دارد. او به ایرنا درباره محصولات این شرکت خلاق می گوید: 

این محصول از چند پوست طبیعی حیوانات ساخته شده و 
با وجود اینکه فرش ایرانی فرش اصیلی است و اکنون مدتی 
است که طرح های فرش ایرانی در دنیا تا حدودی یکنواخت 
شده است تلاش کردیم تا فرش ایرانی را به شکل دیگری اما با 

همان قابلیت ارائه کنیم.
وی توضیح می دهد که محصولات ترکیبی از چرم و پوست 
و چرم و گلیم و چرم و گبه است که اکنون برای کشورهایی 

مانند عمان، ترکیه، آلمان و ایتالیا صادر می کنیم.
دیانتی درباره مزایای محصولات این شــرکت خلاق گفت: 
نخستین ویژگی آن این اســت که مشابه آن در دنیا نیست 
و بی رقیب است. دوم قابلیت طبی دارد و از واریس و آرتروز 
جلوگیری کرده و ســوم از کیفیت بالا و قیمت مناســب 
برخوردار است. این شرکت خلاق که فعالیت خود را از سال 
۹۰ آغاز کرده است از گردش مالی ان را مطلوب عنوان کرد و 
گفت اما چالش اصلی این است که همگان این محصول را نمی 
شناسند و این نمایشگاه می تواند فرصتی برای شناخت باشد.

ردپای هوش مصنوعی در نسخه نویسی
آناهیتا عامره مدیر مالی و اداری شرکت فناوری اطلاعات یک 
شرکت دانش بنیان در حوزه سلامت و سلامت دیجیتال است. 
وی درباره دستاورد این شرکت نوپا گفت: از محصولات این 
شرکت، نرم افزار مخصوص سلامت برای بیمار و پزشک در 
چرخه درمان است. این نرم افزار در واقع مهمترین شاخصه 
آن این است که مدیرعامل این شرکت دانش بنیان پزشک 
است و مسیر سخت نسخه نویسی در بیمارستان و کلینیک 
ها و مطب ها وی را بر آن داشت تا این نرم افزار را ایجاد کند 
که در این نرم افزار از هوش مصنوعی هم استفاده شده است.

عامره دربــاره این نرم افــزار و اســتفاده از هوش مصنوعی 
توضیح بیشتری دارد که فرض کنیم که شما بیمار هستید و 
می خواهید برای خودتان نوبت بگیرید در این نرم افزار ما آغاز 
کار را از پزشکان سرشناس تهران شروع و در آپ از آنها دعوت 
کردیم تا به این برنامه محلق شوند تا شما برای ویزیت و نوبت 
گرفتن چه به صورت حضوری چه به صورت برخط به راحتی 
از این اپ استفاده کنید و وقتی ویزیت توسط پزشک انجام شد 
یک پرونده سلامت تشکیل می شود و هر جای ایران اگر اتفاقی 

برای شما رخ دهد و به هر مطبی مراجعه کنیدریال پزشکان 
از طریق ثبت پرونده پزشکی در این نرم افزار متوجه بیماری 
شما می شوند تا تشخیص روند درمان به درستی پیش رود. وی 
افزود: این نرم افزار نسخه نویسی را خیلی روان کرده است و از 
طرفی به دلیل استفاده از هوش مصنوعی مانع خطای پزشک 
هم می شود. یعنی ما از هوش مصنوعی در این قسمت نسخه 
نویسی استفاده کردیم تا خطای پزشک را به صفر برسانیم. 
مدیر مالی و اداری شرکت فناوری اطلاعات یک شرکت دانش 
بنیان گفت که فعالیت این شرکت از سال ۹۰ آغاز شده است؛ 
اما فرایند برنامه نویسی آن طول کشیده و اکنون در مرحله ای 
هستیم تا کلینیک ها و بیمارستان را از طریق این نرم افزار به 
مطب وصل کنیم. این باعث خلوت شدن مطب ها برای ویزیت 
شــده و دکتر از طریق همین اپَ می تواند نوبت دهی خود را 
پیش ببرد و از طرفی اگر بیماری از طریق اپَ بخشی از ویزیت 
را حتی پرداخت کرده باشد اما به هر دلیلی نتواند به مطلب 

برود، مبلغ به طور کامل برگردانده می شود.

مسئولیت اجتماعی از سنین پایین با بازی بارسازی
عطیه دخانچی مدیرعامل و بنیانگذار شرکت خلاق در زمینه 
کسب و کار اجتماعی و محیط زیست است. او در گفت وگو 
با ایرنا درباره دستاورد این شــرکت گفت: این شرکت کار 
خود را با یک نــرم افزار تلفن همراه شــروع کرده که هدف 
ترویج مسئولیت اجتماعی از طریق گیم فیکیشن یا بازی 
بارسازی است یعنی راه حلی جذاب برای ایجاد انگیزه بیشتر 
در یادگیری و انجام فرایندهای بازی گونه در سامانه آموزش 
مجازی بوده و به معنای استفاده از اجزا و تفکرات بازی گونه 
در زمینه هایی که ماهیت بازی ندارند. وی گفت: به دنبال این 
هستیم که از بازی بارسازی و این روش های نوین استفاده 
کنیم تا پیام های اجتماعی و آگاهی بخشی و محیط زیستی 
که به دنبال آن هستیم را آموزش دهیم. از ۲سال گذشته هم 
به سمت طراحی یکسری کارگاه ها ویژه کودکان رفتیم که باز 
همان منطق بازی بارسازی بودن را دارد. یعنی کارگاه هایی که 
کاملاً بازی محور هستند ولی در واقع مفاهیم مربوط به حوزه 
محیط زیست و همچنین بحث های مربوط به مهارت های 
اجتماعی مثل گفت وگو، همدلی، پذیرش، پرسشــگری و 
مباحثی که به بچه ها از سنین کم آموزش ها داده شود اما به 

روش های بازی بارسازی که تاثیرگذار باشد.

رهاورد دانش بنیانی جهادی ها برای صنایع نرم و خلاق

با رفع فیلترینگ، پیام رسان های داخلی ریزش مخاطب نداشتند
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کار و
کارآفرینی 

»مســافر مرا مي دزدد«؛ 
اين جمله بــراي همه ما 
آشناســت زماني كه بين 
چند راننده تاكسي بر سر 
يك مســافر اختــاف به 
وجود مي آيد. بيكاري، فراغــت از تحصيل و پيدا 
نكردن شغلي متناســب با داشته ها ذهن بسياري 
را به سمت مسافركشــي مي برد. اين دلايل باعث 
شده است در هر مسير و خياباني تعداد ماشين هاي 
مسافركش از خود مســافران هم بيشــتر باشد. 
رقابتي كه براي پيدا كردن يك مســافر ميان اين 
ماشــين ها به وجود مي آيد گاهي به درگيري بين 
آنها مي انجامد. اين موضوع در شــهرهايي كه آمار 
بيكاري بسياري دارند مشهود تر است. البته برخي 
هم نه مسافركش هســتند و نه مجوز قانوني آن را 
دارند بلكه از ماشيني كه در اختيار دارند به عنوان 
وســيله اي براي درآمدزايي اســتفاده مي كنند و 
باعث مزاحمت براي مسافركشــان و تاكسيرانان 
مي شوند. اين مســافربران كه تعدادشان هم كم 
نيســت، بي توجه به كســاني كه تنها شغل شان 
مسافركشی است، گوي رقابت را از آنها ربوده اند و 

بازار درآمدي آنها را به نحوي خراب كرده اند. 
يك راننده تاكسي مي گويد: مسافركشي هم يك 
شغل است و بايد امنيت شغلي خود را داشته باشد. 
كساني كه در آژانس هاي تاكسيراني عضو هستند 
يا ماشين آنها عامت و نماد قانوني براي اين كار را 
دارد، وقت و عمر خود را صرف اين كار كرده اند اما 
متاسفانه برخي كساني كه با ماشين شخصي به اين 
كار مبادرت مي كنند هم باعث كم شــدن درآمد 
اين رانندگان شــده اند و هم به نوعي مانعي براي 
پيشرفت اين شغل و داشتن چهره اجتماعي خوب 

آن ايجاد كرده اند. 
اين راننده مي گويد: مسافركشــي هم يك شغل 
اســت با مجوزهاي قانوني خود، حضور بسياري از 
افرادي كه غيرمســتقيم و بدون هيچ گونه مدرك 
قانوني مبادرت به اين كار مي كنند و تعداد بسيار 
آنها جايگاه اين شغل را از بين برده و آرامش بازار آن 

را به هم ريخته به طوري كه هر كسي با داشتن يك 
وسيله نقليه، مسافركشي براي درآمدزايي را حق 
خود مي داند با اينكه اين فرد ممكن است كارمند يا 
در جايي مشغول به كار باشد. وي ادامه مي دهد: آيا 
وقت آن نرسيده كه مسافركشي هم به عنوان يك 
شغل تعريف شود و صاحب حقوق خاص خود باشد 

و ديگر افراد فاقد مجوز به آن اقدام نكنند؟ 
اين راننده در جواب اين ســوال »كسب وكار« كه 
آيا رنگ هاي زرد و ســبز تاكســي و ساير نمادهاي 
آن كه در حال حاضر گوياي تمايز اين ماشين ها با 
ماشين هاي شخصي است كمك بخش مساله نبوده، 
مي گويد: بسياري از رانندگان تاكسي شايد ميلي به 
اينكه ماشين شان به رنگ ديگري تغيير كند نداشته 
باشــند، به همين دليل اين رنگ ها فراگير نيست و 
بسياري از تاكســيرانان براي ماشين هايشان از اين 
رنگ استفاده نمي كنند از طرفي خيلي از مسافران 
از همين نمادها سوءاســتفاده مي كنند و كسي هم 
قادر به شناسايي آنها نيست. مساله ديگر اين است 
كه تشخيص اينكه آنها در حال مسافركشي هستند 
يا نه دشوار است و اين كار عما از نظر قانوني كاري 
ممكن نيست. مگر اينكه خود مسافران و مردم پيگير 
اين قضيه شوند و خود را موظف به مسافرت با كساني 
بدانند كه تاكسيران و مسافركش هستند نه مسافربر 

غيرقانوني. 
البته آنچه كه شــايد موجب گرايش خيلي ها به اين 
شغل شده رانندگي اســت. خيلي ها تصور مي كنند 
چون مهارت هاي رانندگي را دارند همين كافي است 
كه مسافركش باشــند در حالي كه مسافركشي هم 
قوانين و مقررات خاص خود را دارد و آن تنها منحصر 
به داشتن مهارت رانندگي نيست. احترام به مسافر 
و توجه به زمان و شــان و حقوق او، دقت در امنيت و 
آرامش مســافر، رعايت نرخ قانوني كرايه متناسب با 
مسير و مســافت ها كه قوانين مسافر كشي است، از 

چشم همين افراد سوءاستفاده گر پوشيده است. 
مسعود مهاجر، كارشناس حمل و نقل در اين مورد 
به »كسب و كار « مي گويد: متاسفانه با اينكه مسافر 
كشي به اين شــيوه در قانون راهنمايي و رانندگي 

ممنوع است هيچ گونه نظارت قانوني و رسيدگي 
به وضع آشفته مسافر كشي وجود ندارد. افرادي كه 
ماشين شــخصي دارند حتي به اندازه تاكسيرانان 
ديگر مســافر حمل مي كنند. آنها آزادانه در كنار 
تاكسي ها به انتظار مسافران مي ايستند و با وجودي 
كه هم پليس و هم نيروي انتظامــي از وجود آنها 
باخبر است هيچ كاري براي جريمه آنها نمي كند. 

اين كارشــناس مي گويد: عدم نظارت هاي قانوني 
و طولاني در اين مورد باعث شده كه كار اين افراد 
عادي شده و از نظر فرهنگي ميان همه جا بيفتند. 
اگر دولت تنها چند مورد از اين ماشين ها را جريمه 

كند شايد ما شاهد اين موضوع در كشور نباشيم. 
وي اين موضوع كه امــكان كنترل اين افراد وجود 
ندارد را به شــدت رد مي كنــد و مي گويد: كاما 
مشخص است و مي توان كسي را كه خانواده خود 
را سوار كرده از آن كه مسافر سوار مي كند تشخيص 
داد. اين ماشــين ها جلوي هر كسي ترمز مي كنند 
و در مكان هاي عمومي حضــور دارند و همه هم از 
حضور آنها باخبر هســتند، بنابراين اين موضوعي 
نيست كه بشود گفت از چشم ديگران پوشيده است 

و كنترل آن ممكن نيست. 
مســعود مهاجر مي گويــد: در همه كشــورهاي 

پيشــرفته و حتي متوســط هــم قانون بــا اين 
مسافركشــي هاي غيرقانوني برخورد می كند اما 
در كشــور ما نه تنها اقدامي صــورت نگرفته بلكه 
مشكل آفريني اجتماعي و اقتصادي آنها هم براي 
مردم و هم براي تاكســيرانان روز به روز بيشــتر 

مي شود. 
وي در ادامه توضيــح مي دهد: شــايد مهم ترين 
موضوعي كه باعث شــده خيلي ها به شــهرهاي 
بزرگ مهاجرت كند هم همين باشــد كه با وجود 
عدم قانوني براي منع مسافركشي هاي بدون مجوز، 
اين مهاجران خيالشــان راحت است كه اگر در آن 

شهر هيچ شغلي پيدا نكردند حداقل اين است كه 
مسافركشي مي كنند. 

احترام به قوانين و ضوابط شغلي براي هر جامعه اي 
تضمين كننده امنيت و درآمد و موقعيت آن شغل 
اســت. مسافركشــي به صورت غيرقانوني امنيت 
تاكسيرانان و آنها كه به صورت قانوني وارد اين شغل 
شده اند را از بين برده است. آيا زمان آن نرسيده كه 
به فكر جمع آوري انبوه مزاحمان و دردسرســازان 
اين شغل باشيم تا هر كس در قالب مسافركش به 
خود اجازه سوءاستفاده مالي، اجتماعي و فرهنگي 

از شغل ما را ندهد؟ 

»كسبوكار«ازبازارانبوهمسافركشيگزارشميدهد

آشفته بازار مسافرکشي

چهارمين جشــنواره هنر 
دســت بافته هاي ميــل و 
قاب در راستاي حمايت 
از ميراث ملــي و اقتصاد 
مقاومتي 22 تا 25 آذرماه 

در دانشگاه الزهرا برگزار شد. 
اين جشــنواره با محورهاي توجه بــه هنر بافت 
به عنوان صنايع دستي و ميراث ملي، سبك زندگي 
ايراني و اســامي، زمينه ايجاد اشتغال و كمك به 
اقتصاد خانواده، اقتصاد مقاومتي و ارزش نهادن به 

توليد ملي و نوآوري مدرن در ارائه مد برگزار شد. 
اين جشنواره با استقبال كارمندان، دانشجويان و 
ديگر بازديدكنندگان در دانشگاه الزهرا همراه شد. 
به مناسبت برگزاري اين جشنواره گفتگويي با دكتر 
فاطمه رضازاده، دبير جشنواره و عضو هيات علمي 
دانشكده روان شناسي و علوم تربيتي دانشگاه الزهرا 
داشتيم. دكتر رضا زاده با اشاره به كيفيت برتر كار 
بافندگان داخلي خواستار حمايت از آنان و ايجاد 

رشته آموزش بافت در سطح دانشگاه شد. 
 رضــازاده دربــاره چگونگــي شــكل گيري ايده 
برگــزاري ايــن جشــنواره گفــت: ســال 91 
نخستين جشــنواره هنرهاي بافتني در دانشگاه 
الزهرا برگزار شــد كه ســال هاي بعد يعني 92، 
 93 و امســال نيز اين جشــنواره به طــور مرتب

 برگزار شده است. 
وي دربــاره انگيزه برگــزاري اين نمايشــگاه به 
»كسب وكار« گفت: انگيزه من شخص مادرم بود 
كه از زماني كه يادم مي آيد، بافتني مي بافت و در 
حال حاضر كه 78 سال ســن دارد نيز همچنان به 
اين هنر مشغول اســت و آن را برطرف كننده آلام 
روحي و تسكيني براي تنهايي ها و مشكات زندگي 
مي داند. درنتيجه اين انگيزه اي براي گردهم آوردن 
دوستاني شــد كه به اين هنر اشــتغال دارند و با 
دست هاي هنرمند خود كالاهايي باكيفيت و زيبا 

توليد مي كنند. 
اين استاد دانشگاه در ادامه گفت: سال اول برگزاري 
اين جشنواره توانستيم حدود 12 نفر را با خودمان 
همراه كنيم كه خودم و مادرم در نخستين جشنواره 
به عنوان غرفــه دار فعال بوديم. ســال دوم تعداد 
غرفه ها به 60 عدد رسيد و سال سوم 120 غرفه در 

نمايشگاه فعاليت كردند. 
وي درباره كيفيت كار داخلــي گفت: وقتي لباس 
بافتني چيني را خريداري و حــدود چند وقت از 
آن اســتفاده مي كنيم، از شست وشوي اين بافت 
مي ترسيم چراكه با نخستين شست وشو ديگر قابل 
استفاده نيســت و بايد دور انداخته شود درحالي 
كه بافت هايي مربوط به20 سال پيش را مشاهده 

مي كنيم كه كار دست بانوان هنرمند ما بوده و هنوز 
قابل استفاده هستند. 

وي ادامــه داد: ســال 91 همزمان بــا برگزاري 
نخستين جشنواره و با توجه به نامگذاري آن سال 
از طرف مقــام معظم رهبري به نام ســال اقتصاد 
مقاومتي همراه با كسب وكار ايراني، به فكر افتاديم 
كه با برگزاري اين نمايشــگاه قدمي در همراهي با 
اين موضوع برداريم. با توجه به اســتقبال به عمل 
آمده از اين جشنواره، برگزاري اين نمايشگاه طي 
سال هاي بعدي در برنامه قرار گرفت كه مكان آن 
در محوطه دانشگاه پيش بيني شده بود. امسال با 
توجه به ايام سوگواري و نيز سرماي هوا، از برگزاري 
جشنواره منصرف شده بوديم ولي خوشبختانه با 
افتتاح مسجد دانشــگاه الزهرا )س( و استفاده از 
پتانســيل اين مكان براي برگزاري اين نمايشگاه، 
تصميم خود را عوض كرديم و اين نمايشــگاه در 

حال برگزاري است. 
دكتر رضــازاده درباره مشــكات برگــزاري اين 
جشنواره گفت: متاســفانه به دليل كمبود وقت و 
عدم هماهنگي هاي لازم امســال نتوانستيم اين 
جشــنواره را همراه با همايش كه در ســال 92 و 
 93 شــيوه كار ما بــود، آنگونه كه مي خواســتيم

 برگزار كنيم.
 ايشــان در ادامه به همايش ســال گذشته اشاره 
كردند و با اعام شــركت 20 مقالــه برتر در اين 
همايش گفتند آثار و پژوهش هايي در زمينه اثرات 
هنر دستباف بر ســامت رواني و درمان استرس، 
افسردگي و اضطراب از طرف گروه روان شناسي و 
نيز مقالاتي در زمينه برند سازي و صادرات از طرف 
گروه مديريت بازرگاني به دبيرخانه همايش ارسال 

شد كه در همايش سال قبل ارائه شد. 
دبير اين جشــنواره ادامه داد: با توجه به كارهاي 
پژوهشــي و مقالات ارائه شــده و نيز پتانســيل 
موجود در ايــن كار و بــا همكاري و مشــاركت 
دوســتان اين ايده مطرح شــد كه آمــوزش اين 
 هنر در دانشــگاه و به عنوان يك رشــته آموزشي 

پيگيري شود. 
وي در پاسخ به ســوال » كسب وكار« درباره اينكه 
آموزش اين رشته در دانشگاه به كجا رسيده است، 
گفت: ارائه يك رشته دانشگاهي يا هر برنامه جديد 
آموزشــي بايد با ارائه طرح به گــروه مربوط و در 
مراحل بعدي به دانشكده مربوطه و دانشگاه باشد، 
اين طرح آموزشي در دانشگاه الزهرا پيگيري شد 
و متاســفانه با اقبال چنداني همراه نبــود، با اين 
وجود خانم پاشــايي، مدرس اين رشــته آموزش 
اين هنر را در دانشــگاه فني و حرفــه اي پيگيري 
كرد و دفترچــه ابتدايي براي اين رشــته تدوين 

شــده اســت ولي به طور رســمي اين طرح هنوز 
به ســرانجام مناسب نرسيده اســت و متاسفانه با 
 بعضي بدبيني ها به جهــت ناآگاهي در اين زمينه

 مواجه هستيم. 
دكتر رضازاده با انتقاد از خودمحوري در بعضي افراد 
گفت: جاي تاســف دارد كه افرادي كه مي توانند 
به پيشــبرد اين هدف كمك كنند، با ما همكاري 
نمي كنند و تنها به دنبال منفعت شخصي هستند 
درحالي كه هدف مــا از برگزاري اين نمايشــگاه 
آشنايي غرفه    داران با شركت هاي صاحب برند براي 
تعامل بيشــتر اين دو بخش با يكديگر است. وي 
همچنين به همايشــي كه روز سه شنبه در همين 

راستا برگزار شد، اشاره كرد. 

تحول در شيوه هاي سنتي با تكنيك ها و 
روش هاي جديد

در همين راستا با راحله پاشــايي، مدرس و مربي 
اين حوزه در صداوسيما و دانشگاه الزهرا گفتگويي 
داشتيم. اين مدرس بافتني كه 51 سال سن دارد 
و از ســن 8 ســالگي به فراگيري اين هنر مشغول 
بوده، به » كسب وكار «گفت: اكثر غرفه داران اين 
مجموعه از شاگردان من هستند و كارشان در حد 

صادرات است. 
وي با اشاره به شيوه هاي سنتي بافندگي در ايران 
ادامه داد: مــا با تكنيك ها و روش های آموزشــي 
جديد سعي در به روزرساني اين رشته كرده ايم كه 
خوشبختانه تا حدود زيادي موفق بوديم. پاشايي 

با بيان اين مطلب كه بخشي از نيروي انساني فعال 
در اين حوزه زنان بدسرپرســت و بي سرپرســت 
 هســتند، حمايت بيشتر ســازمان هاي مرتبط را 

خواستار شد. 

گلايه از بيمه نشدن بافندگان
منصوره ياوري 44 ساله يكي از غرفه داران حاضر 
در اين نمايشــگاه كه از 15 ســالگي به اين هنر 
پرداخته اســت نيز در گفتگو با » كسب وكار«، با 
اشاره به اينكه صاحب آموزشــگاه است و توانسته 
براي 8نفر اشــتغال ايجاد كند، گفــت: بافندگان 
حرفه اي مــا از هنرجويان ســابق مــا و در فصل 
كار خوشــبختانه به صــورت تمام وقت مشــغول 

 هســتند. وي نيز از عدم بيمه فعالان اين رشــته 
گايه كرد. 

ياوري دليل ايــن موضوع را عدم انســجام و ارائه 
تعريف دقيــق از اين هنــر در ســازمان آموزش 
فنــي و حرفــه اي دانســت و خواهــان حمايت 
 مسئولان اين ســازمان و آموزش و پرورش از اين

 حرفه شدند. 
برگزاري اين نمايشــگاه كه از 22 تــا 25 آذرماه 
پيش بيني شــده بود، امروز به پايان مي رســد و 
به نظــر مي رســد مســئولان برگــزاري ايــن 
جشــنواره با اطاع رساني مناســب تر و تبليغات 
 بيشــتر مي تواننــد اســتقبال از اين جشــنواره

 را افزايش دهند. 

»كسبوكار«گزارشميدهد

ارتقاي هنر بافت با روش های جدید
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اصناف

فلزات غيرآهني يا فلزات رنگي، فلزاتي 
هســتند كه فاقد آهن يــا آلياژهاي 
آن باشــند، مانند مس، برنــج، برنز، 
آلومينيوم، منگنز، روي و سرب. تمام 
فلزات رنگين را با كمي دقت و مهارت 
و آشــنايي با اصول جوشــكاري مي توان جــوش داد و براي 
جوشكاري اين نوع فلزات بايستي خواص فلز را درنظر گرفت. 
رئيس اتحاديه ســازندگان مصنوعات و فروشــندگان فلزات 
رنگين، در گفتگو با »كســب وكار«، دربــاره اهميت توليد و 
ساخت در اصناف گفت: توليد يا به عبارتي فرآوري و ساخت، 
نام صنعت بسيار مهمي است كه شــايد بتوان آن را نخستين 
صنعت دست بشــر دانست كه شامل سلســله اقداماتي براي 
تبديل منابع به كالاهاي مورد نياز اســت. عبدا... اقبالي افزود: 
در دنياي ما خلق اشــيا به وسيله انســان و هرگونه فعاليت و 
مصرف انرژي كــه موجب تبديل عناصر و مــواد اوليه با عبور 
از يك فرايند ســاخت، به يك محصول يا كالاي ساخته شده 
شــود را توليد مي نامند. توليــد تنها كالاهــا و محصولات را 
 شــامل نمي شــود؛ بلكه فعاليت هاي خدماتي نيــز توليدي 

محسوب مي شوند. 
به گفته وي، نياز بــه توليد جهت ارضاي خواســته هاي افراد 
جامعه و ايجاد فايده و مطلوبيت در عرصه هاي مختلف صنعت و 
خدمات است و در بسياري مواقع كالاي ساخته شده يك فرايند 
توليد مواد اوليه جهت ساخت كالاهاي ديگر محسوب مي شود. 
به عنوان مثال الكترود جوشــكاري كه يك محصول توليدي 
است، جهت ساخت كالاهاي ديگر مورد استفاده قرار مي گيرد 
و اين نياز روز جامعه و افراد اســت كه باعث مي شود اشخاص 
خلاق در عرصه هاي مختلف توليدي، فعال باشند و از ابتكارات و 
روش هاي نوين استفاده كنند كه توليدكننده ناميده مي شوند. 
هر كالاي توليدي، مصرف كننده خاص خود را دارد

توليد و ساخت كالا زماني معنا پيدا مي كند كه در سطح انبوه 
باشد و محدود و بسته باقي نماند. در كشور ما هر زمان افراد پس 
از بررسي و مطالعه آنچه كه به عنوان كالا و محصول مي توانند 
توليد كنند، وارد عمل مي شــوند، از آنجا كه همه افراد خلاق 
داراي امكانات مناسب نيستند، با ارائه برنامه و چشم انداز كار 
دست نياز به ســوي دولت دراز مي كنند لذا چنانچه همكاري 
اين دو بخش مطلوب واقع شود، نتيجه كار را مي توان يك توليد 

ناب ناميد. 
رئيس اتحاديه سازندگان مصنوعات و فروشندگان فلزات رنگين 
در ادامه اظهار داشت: هر كالاي توليدي، مصرف كننده خاص 
خود را دارد؛ بنابراين مصرف كننده بــا بينش و درك صحيح 
خود از توليدات، پس از مقايســه اقلام مشابه توليد شده آنچه 
كه از كيفيت و مطلوبيت بالاتري برخوردار باشــد را انتخاب 
 مي كند كه اين خود باعث ايجاد عرصه رقابتي در ميدان توليد و 

توليد كنندگان مي شود. 

قيمت كالاها بسيار گران است
اقبالي در ادامه با اشــاره به مشكلات اين صنف عنوان كرد: در 

بخش فلزات رنگين قيمت كالاها بســيار گران است به طوري 
كه خريد يك تن قلع ۶۰ ميليون تومان هزينه دارد اما اين رقم 
تنها مصرف چند روز يك كارخانــه را تامين مي كند بنابراين 
اگر در يك ماه كارخانه اي بخواهد ۴ تن قلع مصرف كند، بايد 
۲۵۰ ميليون تومان ســرمايه در گردش براي اين كار داشته 
باشــد درحالي كه اين رقم تنها براي تامين ماده اوليه است و 
هزينه هاي ديگري هم براي تبديل شــدن مواد به محصولات 

گوناگون وجود دارد. 
اين فعال صنفي با اشاره به اينكه در بازار فلزات رنگين بيشتر 
معاملات به صــورت اعتباري اســت، تاكيد كرد: مشــتريان 
اين حــوزه تمايل چندانــي بــراي پرداخت يكجــاي پول 
 محصول خريداري شــده ندارند زيرا آنها چنين سرمايه هاي 

هنگفتي ندارند. 

ميزان خريد و فروش ها كتمان مي شود
به گفته وي، وقتــي اداره ماليات ميــزان ماليات ها را افزايش 
مي دهد، بسياري از موديان مالياتي، ميزان خريدوفروش هاي 

خود را كتمان مي كنند درحالي كــه خريدوفروش مواد اوليه 
ابزار دست توليدكنندگان است و اگر سرمايه لازم وجود نداشته 

باشد، نمي توانند به فعاليت هاي خود ادامه دهند. 

توليدكنندگان با ريزش ســود ســرمايه منتفع 
مي شوند

 رئيــس اتحاديــه ســازندگان مصنوعــات و فروشــندگان 
فلــزات رنگيــن افــزود: بســياري از توليدكننــدگان بــا 
ريزش ســود ســرمايه منتفع مي شــوند نه با اصل سرمايه، 
بنابرايــن اداره ماليــات هــم بايــد همين گونــه ماليــات 
 تعيين كند تــا توليدكننــدگان در خوداظهــاري مجبور به 

پنهان كاري نشوند. 
وي بيــان كــرد: كارخانه هــاي زيادي در سراســر كشــور 
وجــود دارند كــه از فلــزات رنگيــن در مصنوعــات خود 
اســتفاده مي كننــد بنابراين آن هايــي كه عضــو اتحاديه 
هســتند، شــامل كارگاه هــاي ريخته گــري، آبــكاري و 
كارخانه هاي ســازنده لوازم خانگي هســتند كــه تمام اين 

 اعضــا در محصولات خــود از انــواع فلزات رنگي اســتفاده 
مي كنند. 

اقبالي افزود: در بخش ريخته گري از شــمش آلومينيوم، مس 
و برنج استفاده مي شــود به ويژه شيرآلاتي كه در ساختمان ها 
مورد اســتفاده قرار مي گيــرد، از اين موارد اســت. در توليد 
قطعات الكترونيكي هم از شــمش و قلع و در ساخت كابل از 
 مس استفاده مي شود و اين فلزات به اين ترتيب كاربرد وسيعي 

پيدا مي كنند. 
وي گفت: درواقــع۹۰ درصد اعضــاي اتحاديه ســازندگان 
مصنوعات و فروشــندگان فلزات رنگين با بخش هاي مختلف 
صنعتي در ارتباط هستند. همچنين بخش هاي ديگري مانند 
صنايع دكوري و نرده هاي استيل كه در منازل يا بانك ها به كار 
مي روند و جنس آنها از لوله هاي استيل و پروفيل هاي استيل 

است نيز شامل همين موارد هستند. 

نيكل و قلع از خارج وارد مي شوند
به گفته اقبالي، بخشــي از اين محصولات اســتيل به صورت 

ساخته شده از ساير كشــورها وارد ايران شده و مورد استفاده 
قرار مي گيرند و بخشي ديگر هم به صورت ورق وارد شده و در 
كارخانه ها تبديل به محصولات گوناگوني مانند لوله، پروفيل 
 و اتصالات صنعتي اســتيل مي شــود كه مصــارف صنعتي و 

ساختماني دارد. 
رئيس اتحاديه ســازندگان مصنوعات و فروشــندگان فلزات 
رنگين تصريح كرد: درحال حاضر در داخل كشور به جز مس، 
سرب، روي و بخشي هم آلومينيوم، بقيه فلزات رنگي مورد نياز 
به ويژه نيكل و قلع از خارج وارد مي شوند زيرا در ايران معادن 
قلع و نيكل وجود ندارد و استيل هم كالايي ساخته شده از فولاد 
 و نيكل و فلزات ديگر است. البته بخشي از منابع سرب و روي 

هم وارداتي است. 
به گفته اقبالــي، با توجه بــه تحريم هايي كه در ســال هاي 
اخير درگير آن بوده ايــم و ركود حاكم بــر آن، كارخانه هاي 
ايران بــا يك ســوم ظرفيت خــود كار مي كنند، بــه همين 
 دليل افق كار روشــن نيســت تا تكليف صنعــت مصنوعات 

فلزي رنگي مشخص شود. 

رئيس سابق اتحاديه سازندگان مصنوعات و فروشندگان فلزات رنگين در گفتگو با »کسب وکار« مطرح کرد

رشد معاملات اعتباري در بازار فلزات رنگين

پرداخــت ماليــات امري 
پذيرفته شده و قابل قبول  
اســت. هر واحــد تجاري 
موظف اســت بخشــي از 
درآمدهاي خود را به دولت 
بپردازد. ماليات در واقع بخشي از سود فعاليت هاي 
اقتصادي اســت كه نصيب دولت مي شود. درباره 
كشــتارگاه های مرغ به دليل شــرايط خاصي كه 
توليد مرغ در كشور ما دارد موضوع ماليات اندكي 
مشكل ساز شده اســت. ماليات هاي بي حساب و 
كتابي كه بــدون درنظر گرفتن شــرايط فروش و 
بازار مرغ براي آنها وضع مي شــود گاهي منجر به 
تعطيلي يا تغيير كاربري آنها مي شود. كشتارگاه ها 
در هنگام خريد مرغ بايد به صورت نقدي هزينه ها 
را حساب كنند در حالي كه پس از كشتار مجبورند 
مرغ هاي خود را بــه صورت مدت دار بفروشــند. 
علاوه بر ايــن قيمت فروش مرغ نــرخ ثابتي دارد 
و گاهي پايين تــر از هزينه هاي كلي اســت. اكثر 
كشــتارگاه هاي كشــور معتقدنــد ماليات هايي 
كه براي آنها تعيين مي شــود عادلانه نيســت و 
 در شــرايط فعلي قيمت مرغ، موجــب زيان اين 

مراكز مي شود. 

قيمت مرغ جوابگوي هزينه ها نيست
نجمه احمدي از مسئولان كشــتارگاه كردان در 
گفتگو با »كســب وكار« گفت: همــه از ما ماليات 
مي خواهنــد. حتي آمــوزش و پــرورش نيز در 
شــركت ما حق ماليات دارد! وي درباره نقدينگي 
كشــتارگاه ها گفت: به طور كلي كشــتارگاه ها به 
دو صورت عمــل مي كنند. برخــي از اين واحدها 
مرغ ها را از مرغداري خريداري مي كنند و پس از 
بسته بندي، خودشــان محصولاتشان را به فروش 
مي رســانند. برخــي واحدها نيز صرفــا خدماتي 
هســتند و براي مرغداري ها و ديگر دامداران كار 
كشــتار را انجام مي دهند. متاســفانه بسياري از 
كشــتارگاه ها به دليل مشــكلات مالي كه يكي از 
آنها ماليات بر ارزش افزوده است، يا تعطيل شدند 

يا از حالت توليدي به حالــت خدماتي درآمدند و 
اين به معناي بيكاري تعداد زيادي از كارگران در 
شرايط ســخت اقتصادي فعلي است. وي در ادامه 
گفت: متاســفانه ما علاوه برپرداخت ماليات هاي 
رسمي كه براساس ميزان درآمد سالانه و عملكرد 
ماســت، بايد هزينه هاي ديگري را نيز به نام هاي 
مختلفــي بپردازيم. به طور مثال بر اســاس قانون 
به ازای كشتار هر مرغ بايد ۵تومان به عنوان حق 
نظارت دامپزشكي و سهمي را به محيط زيست و 
حتي سهمي را به آموزش و پرورش نيز بپردازيم. 
همين هزينه ها گاهي ماليات بر ارزش افزوده را تا 
1۲درصد بالا مي برد. همه اينها در حالي است كه ما 
اجازه نداريم مرغ ها را به قيمت تمام شده خودمان 
بفروشــيم. به طور مثال اگر هــر كيلو مرغ 3۵۰۰ 
تومان براي ما تمام شــود، ما اجازه نداريم به اين 
قيمت بفروشــيم. بلكه بايد به قيمتي كه تعزيرات 
 اعلام مي كند، بفروشيم و اين يعني ضرردهي يك 

واحد توليدي. 

بازار به دليل توليد زياد اشباع شده است
محسن مهاجرت، مديرعامل كشتارگاه شيرازمرغ 
نيز در گفتگو با »كســب وكار« مهم ترين چالش 
كشــتارگاه ها را مشــكلات نقدينگي و ضرردهي 
عنوان كرد و گفت: بخشــي از اين مشــكلات به 
بازار مــرغ برمي گردد. وقتي در حــال حاضر بازار 
به دليل توليد زياد اشــباع شــده اســت، مسلما 
قيمت ها پايين مي آيد. شــايد در ظاهر به ســود 
مردم و طبقات متوسط باشد اما در كنار آن منجر 
به تعطيلي و ضرردهي مرغداري ها و كشتارگاه ها 
مي شــود. زيرا اين قيمت ها پايين تر از هزينه هاي 
كلي واحدهاســت. محمدرضا اجاقي از مسئولان 
كشتارگاه ميثم كه كار كشتار دام را انجام مي دهند 
به »كسب وكار« گفت: طي چند سال اخير كشتار 
دام بسيار كاهش يافته است. وي علت اين مساله 
را افزايش هزينه هاي دامداري هــا براي دامداران 
دانست و افزود: علاوه بر اين هزينه از نظر اقتصادي 
نيز براي آنها مقرون به صرفه نيســت كه سرمايه 

خود را طي مدت پرورش دام هــا در حالت خواب 
نگه دارند. بــه همين دليل كســي در اين زمينه 
ســرمايه گذاري نمي كند. وي در ادامه گفت: اگر 
از توليــد دام در كشــور حمايت شــود، زنجيره 
 طولاني از نيروي انســاني، مشغول به كار خواهند 

شد. 

۱۲ هزار تن مرغ از مرغداران خريداري 
شده است

عليرضا ولي، مديرعامل شركت پشــتيباني امور 
دام با بيان اينكه تاكنون حــدود 1۲هزار تن مرغ 
از توليدكنندگان خريداري شــده است، گفت: به 
دنبال اين هســتيم كه بخشــي از مرغ خريداري 

شــده را صادر كنيم. عليرضا ولي بــا بيان اينكه 
تاكنون حدود 11 تا 1۲ هزارتن مرغ از مرغداران 
خريداري شده اســت، اظهارداشــت: در پي اين 
اقدام، قيمت مرغ در بازار نســبتا بهبود يافته و رو 
به افزايش است اما به نظر مي رســد اين اقدامات 
مقطعي راه حل مناســبي براي كنتــرل بازار مرغ 

در ايران نيســت. در حــال حاضر توليد بســيار 
بالاست وصادرات هم در شــرايط مطلوبي نيست. 
به همين دليل به نظر مي رسد بايد اين مشكل به 
صورت ريشه اي حل شــود. زيرا فعلا در كشور ما 
 هر فعاليتي كه به نوعي با مرغ مرتبط باشــد دچار 

نوسان است.  

»کسب وکار« مشكلات مالي واحدهاي کشتار مرغ را بررسي مي کند

ماليات هايي كه كشتارگاه ها را به تعطيلي مي كشاند
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مدیرعامل شرکت گاز مازندران:
گاز ۳۰ هزار ویــای خالی از 

سکنه در مازندران قطع شد 
مدیرعامــل شــرکت گاز مازندران با اشــاره به 
شناسایی ۱۶۰ هزار ویلا در اســتان، گفت: طی 
پایش های انجام شده ۳۰ هزار ویلا خالی از سکنه 

بودند که نسبت به قطع گاز این واحدها اقدام شد.
هژبر جوادی اظهــار کرد: مصــرف گاز با اعمال 
محدویت ۵۰ درصدی برای شهرک های صنعتی 

در استان به ۲۹ میلیون مترمکعب رسیده است.
وی با بیان اینکــه در زمان حاضر فشــار گاز در 
مازندران در شــرایط مناســبی قرار دارد، افزود: 
مشکلی برای تامین گاز خانگی خانوارها نداریم و 
هیچ قطعی گازی برای مشترکان بخش خانگی 

و تجاری در هفته های اخیر در استان نداشتیم.
مدیرعامــل شــرکت گاز مازندران بــه اعمال 
محدودیت ۵۰ درصدی برای شهرک های صنعتی 
ســطح اســتان، تصریح کرد: پایش ها در ارتباط 
با اســتخرهای خالی از ســکنه و خوش نشینی 
اســتخردار، ادارات کماکان با جدیت در دستور 

کار قرار دارد.
جوادی با اعلام اینکه ۴۲۰ نفر از همکاران شرکت 
گاز مازندران به صورت شبانه روزی درحال انجام 
پایش از گلوگاه تا رامسر هســتند، تصریح کرد: 
کار مهمی که انجام شده ۱۶۰ هزار ویلا در استان 
شناسایی شده که از این میزان ۳۰ هزار ویلا خالی 
از سکنه بودند و نســبت به قطع گاز این واحدها 

اقدام شد.
وی ادامه داد: در این ویلاها کسی سکونت نداشته 
و همچنین مشعل بخاری های گازی منازل روشن 
بوده که موجب هدر رفت انرژی گاز در این فصل 

سرد سال شده است.

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی: 
احداث ۴ واحد ساختمان صنفی 

کارگاهی در ناحیه صنفی ایام
 ایلام- مدیرعامل شــرکت شهرک های صنعتی 
ایلام گفــت: در حال حاضر  ۴ واحد ســاختمان 
صنفی کارگاهی در ناحیــه صنفی ایلام احداث و 
کالا و تجهیزات مورد نیاز برای تکمیل شبکه فشار 

متوسط برق تهیه شده است.
علی نادری در جمع خبر نگاران اظهار داشــت: 
از جمله این پروژه ها، طراحی بــرآورد و نظارت 
ساختمان کارگاهی، آتش نشــانی، سرایداری و 
محوطه اداری و خرید ســطل زباله برای تمامی 

شرکت های صنعتی ایلام  باشد.
وی افزود: احداث حوضچه تخلیه لجن تصفیه خانه 
فاضلاب در شهرک صنعتی ایلام از محل اعتبارات 

داخلی انجام و در حال حاضر فعال است.
مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی ایلام اضافه 
کرد: همچنین جدولگذاری، زیرسازی و آسفالت در 
شهرک صنعتی سرابله، ناحیه صنعتی سیروان و  

ایوان انجام شده است.
نادری عنوان کــرد: عملیات جدولگــذاری، زیر 
ساخت و آسفالت شرکت شهرک های صنعتی در 
۹ شهرستان استان با مبلغ بیش از ۳۷۴ میلیارد و 

۹۸۰ ریال اجرا شده است.
وی ادامه داد: در حال حاضر  ۴ واحد ســاختمان 
صنفی کارگاهی در ناحیه صنفی ایلام  احداث و 
کالا و تجهیزات مورد نیازبرای تکمیل شبکه فشار 

متوسط برق تهیه شده است.
مدیرعامل شرکت شــهرک های صنعتی ایلام 
ادامــه داد:خرید علمک وتجهیزات شــبکه گاز 
در ناحیه صنعتی شباب و ســرابله، اجرای خط 
انتقــال برق ناحیه پایین دســتی پتروشــیمی 
دهلران، اجرای روشــنایی معابر ناحیه صنعتی 
بدره، عملیات خاکی خیابان های فاز یک ناحیه 
صنعتی موســیان و نظــارت کارگاهــی پروژه 
خط انتقال بــرق دو مداره ناحیه پایین دســتی 
پتروشــیمی دهلــران از دیگر طرح هــای اجرا 
 شده در شــرکت شــرکت های صنعتی استان 

می باشد.

حضور مخابرات شهرستان آرادان 
در میز خدمت نماز جمعه

سمنان . تبیانیان: رئیس مرکز مخابرات شهرستان 
آرادان، در میز خدمتی که در محل نماز جمعه این 

شهر برپا گردید، حضور یافت.
 این میز خدمت با هدف ارائه خدمات و رفع موانع 
و مشــکلات مردم، با حضور فرمانــدار و رئیس 
مرکز مخابرات آرادان و دستگاه های اجرایی این 

شهرستان برپا شد.
در این برنامه مراجعین موارد و مشکلات مخابراتی 
و ارتباطی خود را مطرح و مسئولین مخابرات این 
شهرستان، ضمن پاسخگویی به موارد مطرح شده، 

به مسائل و مشکلات مراجعین رسیدگی کردند.

فاطمه کریمی /خبرنگار: به 
گفته مدیرعامل شرکت آب 
و فاضلاب استان کرمانشاه، 
در صورت تامین به موقع 
اعتبارات، تا پایان نیمه اول 
سال آینده هشــت تصفیه خانه فاضلاب شهری و 

روستایی در استان به بهره برداری می رسد.
رضا داودی با حضور در دفتر ایسنا در کرمانشاه، با 
اشاره به مهمترین پروژه های در دست اجرا در استان 
در حوزه فاضلاب، مدول دوم تصفیه خانه فاضلاب 
شهر کرمانشاه را از مهمترین این پروژه ها برشمرد 
و اظهار کرد: مدول دوم تصفیه خانه فاضلاب شهر 
کرمانشاه از نظر ســازه ای ۷۵ درصد و در مجموع 

حدود ۴۰ درصد پیشرفت دارد.
وی اعتبار مــورد نیاز بــرای تکمیــل کامل این 
تصفیه خانه را حدود ۵۰۰ میلیــارد تومان برآورد 
کرد و گفت: تلاش داریم از منابع مختلف این اعتبار 
را تامین کنیم. اخیرا نیز از محل اسناد مرابحه ۱۸۰ 

میلیارد تومان برای این پروژه تامین اعتبار کردیم 
که بخشی از آن هزینه شده است. در لایحه بودجه 
۱۴۰۴ نیز اعتبار مناسبی برای این پروژه دیده شده 

که امیدواریم به تصویب نهایی برسد.
داودی ظرفیــت ایــن تصفیه خانــه را ۶۷ هــزار 
مترمکعب در شــبانه روز اعلام کــرد که جمعیت 
حدود ۴۰۰ هزار نفری از شهر کرمانشاه را پوشش 
 A۲O می دهد و افزود: در این تصفیه خانه از سیستم
استفاده می شود که از پیشرفته ترین سیستم های 
تصفیه فاضلاب در دنیا است و استانداردهای زیست 

محیطی بسیار بالایی دارد.
وی درباره آغــاز احداث مدول ســوم تصفیه خانه 
فاضلاب شهر کرمانشاه که با اجرای آن تقریبا تمام 
فاضلاب کرمانشاه تصفیه می شود نیز اظهار کرد: 
آغاز احداث ایــن تصفیه خانه منوط به اتمام مدول 
دوم تصفیه خانــه فاضلاب نیســت و تلاش داریم 
اجرای ایــن پروژه را هم همزمــان از طریق جذب 

سرمایه گذار پیش ببریم.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان کرمانشاه 
اعتبار مورد نیاز برای ساخت مدول سوم تصفیه خانه 
فاضلاب کرمانشــاه را حدود ۱۵۰۰ میلیارد تومان 

پیش بینی کرد و افزود: با سرمایه گذاری که پای کار 
بیاید قرارداد بلندمدت بسته می شود و قطعا اجرای 
این پروژه از طریق فروش پساب تولیدی آن، برای 
ســرمایه گذاران صرفه اقتصادی مناسبی خواهد 
داشت. داودی به ســایر تصفیه خانه های فاضلاب 
در دست احداث در اســتان نیز اشاره کرد و افزود: 
پنج تصفیه خانه فاضلاب دیگر در شهرهای استان 
در حال احداث داریم که مصوب سفر مقام معظم 
رهبری بوده و عمدتا در مراحل پایانی کار قرار دارند.

وی با بیان اینکه تصفیه خانه فاضلاب تازه آباد آماده 
افتتاح بوده و اکنون به صورت آزمایشی نیز در حال 
استفاده اســت، یادآور شــد: تصفیه خانه فاضلاب 

جوانرود نیز تا پایان سال افتتاح خواهد شد.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان کرمانشاه 
از بهره برداری از تصفیه خانه های فاضلاب روانسر 
و کرندغرب تا پایان خرداد سال آینده هم خبر داد 
و افزود: تصفیه خانه فاضلاب سرمست نیز چنانچه 
منابع مالی مورد نیاز آن تامین شود، نیمه اول سال 

۱۴۰۴ به بهره برداری می رسد.
به گفته داوودی، در سفر اخیر نمایندگان دفتر مقام 
معظم رهبری ۵۵ میلیارد تومان بــه پروژه های آب 

و فاضلاب کرمانشــاه تخصیص یافته که ۲۹ میلیارد 
تومان آن مربوط به تصفیه خانه های فاضلاب پنج شهر 
ذکر شده است و مابقی هم به پروژه های آب روستایی 
اختصاص می یابد. داودی عنوان کرد: دو تصفیه خانه 
فاضلاب روستایی نیز در روستاهای کل کُش و فارسینج 

در حال اجراست که تا سال آینده افتتاح خواهند شد.
وی در ادامه به اهمیت اســتفاده از پساب خصوصا 
برای اســتفاده صنایع اشــاره کرد و با بیان اینکه 

صنایع موظف به جایگزینــی آب مورد نیاز خود با 
پساب هستند، یادآور شد: در حال حاضر سه صنعت 
بزرگ اســتان یعنی نیروگاه بیستون، پتروشیمی 
کرمانشاه و پتروشیمی بیســتون برای استفاده از 
پساب تصفیه خانه فعلی کرمانشاه پای کار آمده اند 
و قرار است خط انتقالی به طول ۴۰ کیلومتر را برای 
انتقال پساب این تصفیه خانه اجرا کنند که البته این 

کار زمان برَ است.

مدیرعامل آبفای استان خبر داد

افتتاح ۸ تصفیه خانه جدید فاضلاب در کرمانشاه تا پایان سال آینده

ابوالحسن عالی با اشــاره به اهمیت این پروژه اظهار داشت: این 
پروژه شامل احداث یک مخزن با ظرفیت ۵۰ مترمکعب و یک 
کیلومتر خط انتقال آب واحداث شــبکه توزیع آب اســت. وی 
بیان کرد: این پــروژه با هدف تأمین پایدار آب شــرب و بهبود 
زیرساخت های آب رسانی به ساکنان روستای بن بید شده و نقش 

بسزایی در ارتقای کیفیت زندگی روستاییان ایفا می کند. عالی 
ادامه داد: اجرای بهسازی چشمه و احداث مخزن آب شرب در 
روستای بن بید در راستای تحقق اهداف توسعه پایدار روستایی 
و با اولویت تأمین نیازهای اساســی مردم انجام شده است. وی 
افزود: یکــی از دغدغه های اصلی ما در شــرکت آب و فاضلاب، 

تأمین آب شرب ســالم و پایدار برای مناطق کم برخوردار است 
و در این راســتا از هیچ تلاشــی دریغ نمی شــود. عالی یادآور 
شد: در راستای آبرســانی پایدار و در قالب طرح جهاد آبرسانی 
 تاکنون طرح های متعددی در روستاهای استان اجرا و یا افتتاح 

شده است.

 ایلام- شــفیعی با اشــاره به اینکه طی ۹ ماهه اول سال جاری 
بیش از ۱۴ هزار خدمت غیرحضوری شامل رؤیت صورتحساب، 
اعلام کارکرد، پرداخت آنلاین صورتحساب و تمامی خدمات ۲۲ 
گانه تعریف شده از سوی شــرکت ملی گاز ایران به مشترکین 
گرامی ارائه شده اســت، ادامه داد: شتاب بخشــی به خدمات 

غیرحضوری،ضرورت جامعه امروز است.
رئیس روابط عمومی شرکت گاز اســتان ایلام گفت: در ۹ ماهه 
نخســت امســال بیش از ۱۴ هزارو ۳۵۵ خدمت متنوع در میز 
خدمت شرکت گاز استان به صورت غیرحضوری به آحاد مختلف 

مردم ارائه شده  است.
صابر شفیعی افزود: خدمات الکترونیک و توسعه آن در راستای 
ارتقا و افزایش رضایتمندی مشترکین در شرکت گاز استان ایلام 

اجرا شده است.
وی با بیان اینکه این شرکت با هدف کاهش مراجعات مردم برای 
دریافت خدمت تمامی خدمات خود را از طریق سایت، نرم افزار 
موبایلی و غیره به مردم و مشترکین ارائه می کند، اظهار داشت: 
با توجه به تنــوع درگاه های مجازی در ارائــه خدمات و تلاش 
برای بهبود مستمر این درگاه ها در راســتای جلب حداکثری 

رضایتمندی متقاضیان؛ از ابتدای سال جاری تاکنون ۱۴ هزار 
و ۳۵۵ خدمت الکترونیکی به مشترکین در اقصی نقاط استان 

ایلام ارائه شده است.
شــفیعی با اشــاره به اینکــه طی ۹ ماهــه اول ســال جاری 
بیــش از ۱۴ هــزار خدمــت غیرحضــوری شــامل رؤیــت 
صورتحســاب، اعلام کارکــرد، پرداخت آنلاین صورتحســاب 
و تمامی خدمات ۲۲ گانه تعریف شــده از ســوی شرکت ملی 
گاز ایران به مشــترکین گرامی ارائه شــده اســت، ادامه داد: 
 شــتاب بخشــی به خدمــات غیرحضوری،ضــرورت جامعه

 امروز است.
رئیس روابط عمومی شــرکت گاز اســتان ایلام بــا بیان اینکه 
خدمات غیرحضوری شرکت گاز از طریق سامانه جامع اینترنتی 
ارتباط با مشــتریان )crm(، وب ســایت اینترنتی شرکت گاز 
استان، تلفن گویای  ۲۴ ساعته، اپلیکیشن اندروید تلفن همراه، 
سیستم پیامکی و غیره انجام می شود، تصریح کرد: این خدمات 
شامل درخواست، انتقاد، شکایات تلفنی، محاسبات قبض گاز، 
درخواســت نصب و جابجایی علمک، خدمــات الکترونیکی، 
استعلام، فرآیند تسویه حساب، پیشنهادات، تغییر نام و شماره 

همراه، وصل مجدد گاز، درخواست شبکه گاز، دریافت آخرین 
قبض و غیره بوده است.

وی تأکیــد کرد: ســرعت بخشــیدن در امر خدمت رســانی، 
پاسخگویی مناسب و تکریم ارباب رجوع که موجب افزایش حس 
اعتماد مردم به خدمتگزاران خود در شــرکت گاز استان ایلام 
می شود افتخاری ارزشمند اســت و در این راستا این مجموعه 
تلاش خود را برای خدمت رســانی حضوری و غیرحضوری به 

آحاد مختلف مردم دوچندان کرده است.
شفیعی با بیان اینکه شرکت گاز ایلام یکی از شرکت های پیشرو 
در ثبت غیرحضوری خدمات اســت، گفت: اجرای این طرح در 
حذف مراجعه حضوری و در نتیجه کاهش بار ترافیکی و از بین 
رفتن محدودیت زمانی ثبت خدمات و نیــز حذف هزینه برای 

متقاضیان جهت دریافت خدمات از دفاتر پیشخوان موثر است.
رئیس روابط عمومی شرکت گاز اســتان ایلام با اشاره به اینکه 
انجام خدمات غیرحضوری علاوه بر صرفه جویی در زمان، تسریع 
در انجام و پیگیری امور، دقت در انجام خدمات، کاهش هزینه و 
تردد حضوری برای مشترکین می شود، افزود: شرکت گاز ایلام 
از طریق راه اندازی ســامانه جامع ارتباط با مشتریان )crm( به 

صورت الکترونیکی به آدرس http://crm.nigc-ilam.ir به 
تمامی مشترکان به صورت غیرحضوری خدمات ارائه می کند.

وی اظهار داشــت: کاهش هزینــه های دولــت، صرفه جویی 
در وقت و انرژی، افزایش ســطح آگاهی مردم، ایجاد اشــتغال 
توســط بخش خصوصی، اجرای عدالت اجتماعی با استفاده از 
شفافیت و دسترسی به اطلاعات، کاهش شکاف دیجیتال بین 
بخش های روســتایی و شهری، گســترش عدالت اجتماعی و 
اقتصادی در بین بخش های دورافتــاده و صعب العبور، بهبود 
شــرایط اقتصادی و فراهم کردن فرصت هــای اقتصادی برای 
 جوامــع در حال توســعه را از مهــم ترین مزیت هــای تحقق

 دولت الکترونیک است.

سخنگوی شورای اســلامی شــهر کرج گفت:اعضای شورای 
اسلامی شــهر کرج لایحه متمم بودجه ۱۴۰۳ شــهرداری را 
تصویــب کردند که پس از ســیر مراحل قانونی به شــهرداری 
ابلاغ می شــود.علی قاســم پور در پایان یکصد و نود و سومین 
جلسه رسمی شــورا در جمع اصحاب رسانه حاضر شد و ضمن 
توضیح موارد مورد بررسی قرار گرفته در صحن شورا، به سوالات 
خبرنگاران حاضر پاسخ داد.سخنگوی شورای اسلامی شهر کرج 
اذعان کرد: بودجه مصوب سال ۱۴۰۳ شهرداری کرج ۲۰ هزار و 
۴۷۳ میلیارد تومان بود که شهرداری پس از گذشت ۹ ماه از سال 
جاری، بودجه ای را که به عنوان متمم پیشنهاد به صحن آورد، 
به ۱۷ هزار و ۸۴۳ میلیارد تومان با ۲ هزار و ۶۳۰ میلیارد تومان 
کاهش تبدیل کرده بود.قاســم پور بخش عمده ای از دلیل این 
کاهش را در رابطه با سهم دولت در پروژه بزرگراه شمالی دانست 
و افزود: مقرر شده این پروژه با مشارکت دولت و شهرداری کرج 
به صورت ۵۰ – ۵۰ تکمیل شــود که برآورد ادامــه بزرگراه تا 
بازگشایی مسیر و افتتاح هفت هزار میلیارد تومان بود.سخنگوی 
شورای اسلامی شهر کرج با اشاره به اینکه از این رقم، تامین ۳ 
هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان را دولت و مابقی را شهرداری کرج بر 

عهده گرفت، مطرح کرد: این پروژه کارکرد کشــوری دارد و به 
۱۴ استان کشور خدمات رسانی خواهد کرد اما تمام بار مالی آن 
بر دوش شهرداری بود.وی با بیان اینکه دولت تاکنون یک هزار 
و ۲۰۰ میلیارد تومان در وجه شــرکت بزرگراه پرداخت کرده و 
قرار شده مابقی مبلغ را تا پایان سال جاری پرداخت کند، عنوان 
کرد: طبق قانون ۴۰ درصد از بودجه مصوب شــهرداری باید به 
حوزه عمرانی اختصاص پیدا کند.قاســم پور ادامه داد: امروز با 
احتساب اوراق مشارکت و کمک دولت ۷۲ و نیم درصد بودجه 
شــهرداری کرج و به فرض عدم وصول بودجه دولت ۶۳ و نیم 
درصد آن عمرانی است، بنابراین در هر صورت بخش عمده ای از 
بودجه امسال به حوزه عمرانی اختصاص دارد.سخنگوی شورای 
اسلامی شــهر کرج عنوان کرد: تمرکز پروژه های عمرانی شهر 
کرج بر سه تقاطع غیرهمســطح فلکه اول رجایی شهر، میدان 
 ،B۱ و B۰ جمهوری و شهدای غزه، بزرگراه شــمالی، پل های
ادامه انقلاب تا خوارزمی، بهره برداری از ایستگاه متروی شهید 
سلطانی و ... است.وی با بیان اینکه عمده مشکل ما برای اینکه 
قطار شهری کرج به مرحله تجاری سازی نمی رسد، تامین رام 
قطار و زمین دپو است، اظهار کرد: شهرداری و شورای اسلامی 

شهر کرج آمادگی کامل دارد که با دانشــگاه خوارزمی در این 
زمینه تعامل کند و مردم بهره آن را ببرند.قاســم پور با اشاره به 
حضور سردار هداوند، فرمانده انتظامی البرز و سرهنگ رحمتی 
پور، رئیس پلیس راهور استان در شورای شهر و برگزاری نشست 
مشترک افزود: این جلسه به منظور تعامل فی مابین در خصوص 
موضوعات ترافیکی حیــن اجرای پروژه هــای عمرانی برگزار 
شد.وی با بیان اینکه همچینن برگزاری این جلسه برای تکمیل 
نظارت تصویری شهر در دوربین های پلاک خوان، سرعت سنج 
و روان سازی ترافیک لازم بود، اظهار کرد: خواسته اعضای شورا 
تسهیل ترافیک و خواسته ناجا، کمک به پلیس راهور در راستای 
تســهیل نظارت ها بود.سخنگوی شورای اســلامی شهر کرج 
خاطرنشان کرد: در نهایت به این نتیجه رسیدیم که کارگروهی 
بین شــهرداری کرج و فرماندهی انتظامی استان البرز تشکیل 
شده و با برگزاری جلسات مشترک و بررسی موضوعات، نسبت 
به حل مشکلات مربوطه اقدام شود.قاسم پور در پاسخ به سوالی 
در خصوص گلایه پرسنل تامین نیرو از تاخیر در پرداخت جبران 
حقوق آنها بیان کرد: مصوبه شورای شهر در حوزه نظام جبران 
خدمات از ابتدای سال اجرا نشده و ما شهرداری را مکلف کردیم 

که اجرای این طرح را از نیروهای شرکتی آغاز کند.وی ادامه داد: 
موضوع مورد گلایه پرسنل، رای دیوان عدالت اداری بوده که در 
حال بررسی است که آیا قابل تسری به نیروهای شرکتی هست 
یا خیر. هر آنچه که در حوزه حــق و حقوق کارکنان وجود دارد 
باید به صورت کامل به آنها پرداخت شــود و هیچ تفکیکی قائل 
نیستیم.سخنگوی شورای اسلامی شهر کرج در پاسخ به سوال 
خبرنگاری دیگر در خصوص طولانی شدن روند پروژه پیاده راه 
امامزاده حســن )ع( مطرح کرد: در پروژه امامزاده حسن )ع( تا 
کاروانسراه شاه عباسی شــهرداری کرج آنطور که باید و شاید 
اقدام نکرده است.قاسم پور خاطرنشــان کرد: امروز کسبه آن 
محدوده به شورای شــهر آمدند و مقرر شــد بازدیدی از پروژه 
داشته باشــیم و بررســی های نهایی را انجام دهیم. به مردمی 
که به موجب این پروژه اذیت شده اند، حق می دهم.سخنگوی 
شورای اسلامی شهر کرج با اشاره به اینکه پس از بررسی میدانی، 
نتیجــه را اعلام خواهم کــرد، اذعان کرد: علیرغــم اینکه اجرا 
بر عهده شــهرداری است، نه شورای شــهر، اما ما به نمایندگی 
 از مــردم باید در ایــن پــروژه ورود و کمک کنیم که مشــکل 

مردم مرتفع شود.

رئیس تدارکات و امور کالا شــرکت نفت و گاز اروندان با تاکید 
بر حمایت از دانش بنیان ها و شرکت های توانمند داخلی گفت: 
حدود ۸۷ درصد از کل خریدهای شرکت نفت و گاز اروندان در 
۹ ماهه سال جاری از شــرکت های داخلی و دانش بنیان انجام 

شده است.
به گزارش روابط عمومی شرکت نفت و گاز اروندان، عبدالله رفیع 
رئیس تدارکات و امور کالا شرکت نفت و گاز اروندان امروز شنبه 
۲۲ دی ماه در نشست خبری رؤسای کالا و تدارکات شرکت های 
زیر مجموعه شرکت ملی نفت ایران که در  حاشیه نخستین روز 
پانزدهمین نمایشــگاه تخصصی ساخت تجهیزات صنعت نفت 
خوزستان برگزار شد، اظهار کرد: در شرکت نفت و گاز اروندان 
با توجه به منویات مقام معظــم رهبری در بحث جهش تولید و 
مشارکت مردم تلاش های بسیاری انجام شده تا بتوانیم شاهد 

تحقق این شعار باشیم.

وی با اشاره به برگزاری پانزدهمین نمایشگاه تخصصی ساخت 
تجهیزات صنعت نفت خوزستان، افزود: این نمایشگاه بهترین 
فرصت برای همه اقشــار جامعه اســت تا در حوزه صنعت نفت 
بتوانند به انتقال دانش و تبادل اطلاعــات بپردازند و با تقویت 
همکاری ها و مشارکت استراتژیک به تامین نیازها و خلق ثروت 

بپردازند.
رئیــس تــدارکات و امــور کالا شــرکت نفــت و گاز اروندان 
با بیــان اینکــه هرســاله شــرکت نفــت و گاز ارونــدان در 
نمایشــگاه ها حضور پرشــور دارد، گفت: در  نمایشــگاه سال 
جاری پنج قــرارداد بــا شــرکت های داخلی امضــا خواهیم 
 کــرد و همچنیــن آییــن رونمایی یــک تجهیز نیــز برگزار 

خواهد شد.
رفیع عنوان کرد: در ۹ ماهه ســال جاری ۶۴۶ فقره درخواست 
از کلیه ادارات برای خرید کالا دریافت شــده کــه از این تعداد 

برای خرید ۳۱ فقره از محصولات اعتباری حدود ۲ هزار و ۹۷۳ 
میلیارد ریال هزینه شده اســت. این میزان ۴۸ درصد از ارزش 
کل خریدهای شرکت در این مدت بوده که از شرکت های دانش 

بنیان انجام شده است.
وی ادامه داد: همچنیــن ۲۱۹ فقره خرید بــه ارزش ۲ هزار و 
۳۸۴ میلیارد ریال از شــرکت های ایرانی انجام شــده که ۳۹ 
درصــد از کل خریدها بوده اســت. در مجمــوع باید گفت که 
۸۷ درصــد از خریدها در ایــن مدت از شــرکت های داخلی و 
 دانش بنیــان انجام شــده و باقی خریدها مربــوط به کالاهای 

غیر ایرانی است.
رفیع تصریح کرد: در شرکت نفت و گاز اروندان همه درخواست ها 
به طرف شرکت های دانش بنیان و ایرانی سوق داده شده و تلاش 

کرده ایم که ارز از کشور خارج نشود.
وی با بیان اینکه ارزش کل خریدهای انجام شده در ۹ ماهه سال 

جاری حدود ۶ هزار و ۱۷۰ میلیارد ریال بوده است، گفت: حدود 
۲۵ درصد از خریدها از درون اســتان و به ارزش ۱۰۲ میلیارد 

تومان بوده است.
رئیس تدارکات و امور کالا شــرکت نفــت و گاز اروندان ضمن 
تاکید بر حمایت از شــرکت های دانش بنیان و توانمند داخلی 
گفت: از شــرکت های دانش بنیان و غیردانــش بنیان فعال در 
استان و کشــور حمایت خواهیم کرد و امیدواریم در این زمینه 
 پیشرفت داشــته باشــیم و بتوانیم از این بخش توانمند کشور 

حمایت کنیم.
رفیع در پایان خاطرنشان کرد: شرکت نفت و گاز اروندان هیچ 
مشــکلی در بحث پرداخت ها به پیمانکاران، سازندگان داخلی، 
فروشندگان و تامین کنندگان نداشته و در این زمینه حتی یک 
ریال بدهی نداریم و بهترین شــرکت نفتی در بحث پرداخت ها 

هستیم.

استان ها
News kasbokar@gmail.com

بهسازی چشمه و احداث مخزن آب شرب در روستای بن بید با اعتبار ۱۱۰ میلیارد ریال

رئیس روابط عمومی شرکت گاز استان: انجام بیش از ۱۴ هزار خدمت غیرحضوری در شرکت گاز ایلام

لایحه متمم بودجه ۱۴۰۳ شهرداری کرج تصویب شد تشکیل کارگروه مشترک بین نیروی انتظامی و فرماندهی انتظامی البرز

رئیس تدارکات و امور کالا شرکت نفت و گاز اروندان خبر داد؛ انعقاد ۵ قرارداد در نمایشگاه صنعت نفت خوزستان

خبر

استان ها
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 کسب و کار

تبليغات 
خلاق

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

رهبري منابع انساني
»من به نيروي كار، به ويژه جوانان توصيه مي كنم كه كار را براي ياد گرفتن، نه 
پول درآوردن، بخواهند. نخست برای آموزش و پرورش خود سرمايه گذاري 
كنيد، در اين دنيا تنها دارايي مغز ماست. امروزه در سايه تغييرات پرشتاب 
و فراوان، آنچه مي دانيد اهميت ندارد زيرا دانســته ها زود كهنه مي شــوند. 
شــتاب يادگيري تازه ها مهم است. بســياري از مردم به برد نمي رسند زيرا 
از باخت مي ترسند. افراد هوشمند كســاني را به استخدام درمي آورند كه از 
خودشان هوشمندترند. شكست، برندگان را به هيجان وامي دارد و بازندگان 
را به شكست مي كشاند. فرزندان ما نمي توانند با قانون هاي پيشين به بازي 
بپردازند، خيلي خطرناك است. در دنياي كنوني كه سخت رو به دگرگوني 
دارد، پدران و مادران بايد به انديشه هاي نو و دليرانه روي خوش نشان دهند.« 
اينها سخنان رابرت كيوساكي، نويســنده و سرمايه گذار موفق و مشهور اين 
روزهاي جهان است. وي معتقد اســت براي موفقيت مالي در دنياي امروز، 
ما نيازمند انديشــه هاي نويني هســتيم كه در اين كتاب عرضه مي شوند. 
فروش بسيار بالاي كتاب هاي كيوساكي نشان از كاربردي بودن آموزه هاي 
او دارد. كتاب »باباي دارا، باباي ندار« نوشــته رابرت كيوســاكي و شارون 
 لچتر با ترجمه عبدالرضا رضايي نژاد توســط ســازمان فرهنگي فرا منتشر

 شده است. 

معرفي كتاب

خودشيفته ها اســتاد القاي احساس هســتند. آنها براي رابطه تان 
مجموعه اي از قواعد را وضع مي كنند كه شــامل حال خودشــان 
نمي شود. در ادامه ۸ نشــانه از رابطه داشتن با يك خودشيفته آمده 

است: 

۱. تغيير عقيده تان از نظر او بي احترامي است 
  »تو گفتي ســاعت ۶ به ســينما مي روي اما حالا مي گويي ساعت

 ۸ مي روي. چطور مي تواني به اين راحتي برنامه ها را عوض كني؟« 
چون شما يك چيز شگفت انگيز به نام قدرت اختيار داريد. انسان ها 
حق دارند در هــر زماني و به هر دليلي تغييــر عقيده بدهند. وقتي 
عقيده تان را درباره چيزي تغيير مي دهيد، باعث مي شويد خودشيفته 
احساس كند سلطه خودش را از دســت داده است. خودشيفته ها 
سعي مي كنند با حربه ســكوت، القاي احســاس گناه  و پديده اي 
 به نام چراغ گاز ســلطه خود را بازيابند. درباره چــراغ گاز در ادامه

 خواهيد خواند. 

۲. مصرانه چيزي را كه گفته يا كاري را كه كرده است، 
انكار مي كند و باعث مي شود با خودتان بينديشيد در حال 

ديوانه شدن هستيد 
حاضر هستيد قسم بخوريد خودشيفته به شــما گفته است امروز 
جان را از مدرسه به خانه مي رساند. در واقع، اين را ۲ بار با او هماهنگ 
كرده ايد اما حالا خودشــيفته مي گويد هرگز چنين چيزي به شما 
نگفته است. ممكن است با خودتان فكر كنيد شايد من فقط خيال 

كرده ام. كم كم برداشت خودتان از واقعيت را زير سوال مي بريد. 
حتي اگر مدرك مستدلي داريد كه خودشيفته چيزي را گفته يا كاري 
را انجام داده است، به شما مي گويد اشتباه فهميده ايد، يا گستاخانه 
دروغ مي گويد و ادعا مي كند هرگز چنين چيزي نبوده است. يكي 
از روش هاي خودشيفته براي سلطه يافتن اين است كه شما را وادار 
مي كند دائم به سلامت عقلي خود شك كنيد. براي سلطه يافتن بر 

شما چه راهي بهتر از اين است كه به شــما القا كند )يا صراحتا 
بگويد( ديوانه هستيد. اين پديده انكار يا تغيير حقيقت چراغ 
گاز ناميده مي شود و يكي از نشانه هاي يك خودشيفته است. 
اين اسم از فيلمي درســال ۱۹۴۴ به نام چراغ گاز گرفته شده 
است كه در آن يك مرد ذهن همسرش را دستكاري مي كند 
تا او فكر كند در حال ديوانه شــدن است. يكي از روش هاي او 

كم كردن نور چراغ و سپس زياد كردن آن در خانه است. وقتي 
همســرش درباره تغيير ميزان نور با آن مرد حرف مي زند، او ادعا 

مي كند نمي داند همسرش از چه حرف مي زند. 

۳. در نظر ديگران خوشرو و خوش برخورد 
است

خودشيفته ها دوست دارند خوب به نظر برسند و 
رفتاري داشته باشند كه خوب پنداشته مي شود. با 

اين حال،  پشت درهاي بسته داستان چيز ديگري 
است. احســاس مي كنيد اصلا شــخصيت واقعي فردي 
را كه بــا او زندگي مي كنيد، نمي شناســيد. در مشــاوره 
خانواده، حتي ممكن است مشاور نپذيرد او همان فردي 

است كه شما مي گوييد. به ياد داشته  باشيد، 
 خودشــيفته ها اســتاد بازي دادن 

هستند. 

۴. اگر او را ترك كنيد دوباره شــما را به سوي خودش 
مي كشد 

بيشترين ترس خودشيفته اين است كه بفهمد او را ترك كرده ايد. 
خودشيفته توجه مي خواهد، اينكه توجه مثبت باشد يا توجه منفي 
اهميتي ندارد. خودشيفته از حربه سكوت استفاده مي كند تا در رابطه 
سلطه داشته باشد. اگر سعي كنيد با خودشيفته ارتباط برقرار كنيد 
يا نشان دهيد از حربه سكوت ناراحت هستيد، توجه مورد نيازشان را 
دريافت مي كنند. اگر به حربه سكوت بي توجهي كنيد، خودشيفته 
سعي مي كند شما را دوباره به سوي خودش بكشد. گاهي به اين روش 
»مكش« مي گويند، مثل يك جاروبرقي. خودشيفته به قدري قوي 
عمل مي كند كه شما اكنون دوباره به همان روال رابطه بازگشته ايد. 
يك تجديد ديدار شاد با يك فوران خشم جايگزين مي شود كه حتي 

از قبل هم شديدتر است. 

۵. خودشيفته صرفه جو نيســت، خسيس است، مگر 
اينكه براي خودش چيزي بخرد 

خودشــيفته به شــما مي گويد امســال آنقدر پول ندارد كه هديه 
خوبي براي تولدتان بخرد. بعدا مي بينيــد يك بغل لباس جديد در 
كمدش است. وقتي با هم براي تفريح بيرون مي رويد از شما انتظار 
دارد هزينه ها را بپردازيد و اگر نپردازيد، احساس گناه را به شما القا 
مي كند و از تمام دفعاتي كه هزينه يك فعاليت را پرداخته اســت با 
شما حرف مي زند. دوباره با بي ميلي كيف پول تان را بيرون مي آوريد، 

چون نمي خواهيد با عواقب بدي كه مي دانيد در پي مقابله با 
خودشيفته وجود دارد سر و كار داشته باشيد. 

۶. هدايايي به شما مي دهد كه حيرت 
مي كنيد

خودشــيفته  براي تولدتان هديه اي به 
شما مي دهد كه هيچ ربطي 
به علايق تان ندارد. در واقع، 
هديه اي كه به شما مي دهد 
آنقدر بي ربط اســت كه با 
خودتان فكر مي كنيد 
شــايد هديه تان با 
هديه فــرد ديگري 
اشتباه شده است. 
انگار آن هديه چيزي 
اســت كه بدون فكر از 
قفسه فروشگاه برداشته 
شده است. اين هدايا را 
وقتي به شما مي دهد 
 كــه جــز خودتان 
دو نفر كســي در 

خانه نيست. اگر در حضور ديگران هديه اي به شما بدهد، شايد يك 
هديه گران قيمت باشد كه مي دانيد در وسع هيچ يك از شما دو نفر 
نيست. به ياد داشته  باشيد خودشيفته دوست دارد در مقابل ديگران 

خوب ديده شود. 

۷. تعطيلات تان معمولا خراب مي شود
انگار همسرتان وقتي با شماســت واقعا ناراحت است يا درست قبل 
از تعطيلات مهم مثل كريســمس، غيبش مي زند. حتي نمي توانيد 
به ياد بياوريد دعوا سر چه موضوعي بوده اما يك دعوای بزرگ بوده 
است. در ذهن تان بارها و بارها مرور مي كنيد چه كاري كرده ايد كه 
باعث ناراحتي خودشيفته شده ايد. حقيقت اين است كه ممكن است 
اصلا هيچ كاري نكرده باشيد. خودشيفته ها از اينكه تمركزتان روي 
آنها نباشد، نفرت دارند، شــما واقعا به خاطر مهماني هاي مربوط به 
تعطيلات در محل كارتان و سازمان هاي اجتماعي تان مشغله زيادي 
داشته ايد )كه بايد داشته باشيد.( همچنين خودشيفته با اين موضوع 
كه همسرش، مستقل از او شاد باشد، مشكل دارد. براي همين، اكنون 
در تعطيلات با خودتان فكر مي كنيد خودشــيفته كجا رفته است و 

خودتان را به خاطر آن آزار مي دهيد. 

۸. به همه مي گويد شما واقعا ديوانه هستيد
به ياد بياوريد خودشيفته به شما گفته بود همسر قبلي اش واقعا ديوانه 
بوده است و عاقبت با فردي باثبات )يعني شما(رو به رو  
هستند. حالا از طريق دوستان و اقوام پي مي بريد 
همســر ســابق تان به همه مي گويد شما 
ديوانه هســتيد و از آنجا كه همه او را 
خوشرو مي پندارند )مورد ۳ را در بالا 
ببينيد(، نگران هستيد اين آدم ها 
حرف هاي خودشيفته را درباره 
شما باور كنند. حتي ممكن 
اســت دوســتان يا اقوامي 
داشته باشــيد كــه طرف 
خودشيفته را مي گيرند. 
متوجــه مي شــويد آن 
آدم ها به هــر نحو ديگر 
واقعــا نمي خواهنــد با 
شما باشــند. دوستان 
واقعي تــان حقيقت را 

مي دانند. 
احتمال بروز اين رفتار ناشي 
از خودشيفتگي بعد از يك 
دعوا يا بعد از پايان رابطه تان 

بيشتر مي شود. 
منبع: . سايكولوژي تودي
 ترجمه: بازده

۸ نشانه واقعي كه با يك خودشيفته روبه رو  هستيد 

چرا در سازمان ها اختلاف به 
وجود مي آيد؟

در مواردی اختلافات بسياري ميان مديران 
 با هم و كاركنان با سازمان، باعث از بين رفتن

 كســب و كاري موفق مي شود و هميشه اين 
ســوال برايم مطرح بود كه چرا اين اتفاق رخ 
مي دهد؟ چرا در كشور ما، ديدن سازماني با 

قدمت چند ده ساله تا اين حد عجيب است؟
چند وقت پيش يك مدير قديمي اين سوال 

را از من پرسيد.
 او به تازگــي با يك بحــران بــزرگ از اين 
جنس در ســازمانش مواجه شــده بود. من 
بــراي وي توضيــح دادم كه اين مشــكل 
 معمولا براساس مشــكلات دروني سازمان

 رخ مي دهد نه براســاس مســائل تاثيرگذار 
بيروني. چيزهايي شبيه اينها: 

با هم حرف نمي زنيم: مشكلات و اختلافات 
كاري و حتي شــخصي، طبيعي  اند و حدي 
از تعارض هم براي رشــد و پيشرفت فردي 
و سازماني لازم اســت اما وقتي كه حرف ها 
در دل مي ماند و گفته نمي شــود، به تدريج 
زخم شان كهنه مي شــود و زخم هاي كهنه، 

هميشه خطرنا ك اند.
انتظارات مــان از يكديگر همســطح 
نيستند: بخشــي از اين مشكل، البته ريشه 
در حرف نزدن هاي ما دارد اما بسياري از اين 
انتظارات هم با معيار منطــق و علم و تجربه 
سازگار نيستند. كافي است كمي از انتظارات 
احساسي فاصله بگيريم و تلاش كنيم اندكي 
منطقي به دنيا و ســازمان محل كارمان نگاه 

كنيم. 
توزيع منافع در سازمان عادلانه نيست 
يا آدم ها درباره آن توجيه نيستند: اولي 
كه بديهي اســت اما دومي به نظرم مشــكل 
شــايعي اســت كه خيلي هم بــه آن توجه 
نمي شود. متاســفانه اغلب ما توجيه نيستيم 
كه حق هر كســي در ســازمان چقدر است، 
در درجه اول براســاس شايســتگي هاي او، 
كار و عملكردش در سازمان تعيين مي شود 
 و نه مقايســه با ديگــران و مخصوصا مالكان

 كسب و كار. 

اورژانس كسب و كار مهارت

با توســعه روز افزون تجــارت در ميــان ملت ها و 
گستردگي روابط تجاري درون مرزها، نياز به وجود 
مجموعه اي از اعتمادهاي دوطرفه براي پيشــبرد 
تجــارت بين الملل در فضاي گســترده تر - و حتي 
تجارت هاي كوچك تر در فضاهــاي درون مرزی- 
به خوبي احساس مي شود. در دهكده جهاني امروز، 
حصول اعتماد براي طرفين يك تجارت به سادگي 
امكان پذير نخواهد بود و اين در حاليست كه از طرفي 
بدون حصول اين اعتماد هم نمي تــوان به تجارت 
پرداخت زيرا فروشنده بايد به نحوي اعتماد خريدار را 
براي تحويل دادن كالا و خريدار نيز اعتماد فروشنده 

را براي پرداخت هزينه كالا جلب كند. 
حقوقدانان براي جلوگيري از تضييع حق هر كدام از 

طرفين تجارت، اقدام به تنظيم قراردادهايي مي كنند 
كه نفع هر دو طرف در آن به طور كامل رعايت شود و در 
صورت تضييع حق هر كدام از طرفين قرارداد توسط 
طرف ديگر، ضمانت اجراهايي در قرارداد ذكر مي شود 
كه در راستاي حصول اعتماد براي هر دو طرف باشد. 

گاهي تصور مي شود كه تنظيم و انعقاد قرارداد 
فقط براي زماني است كه دو طرف قرارداد 
همديگــر را نمي شناســند. در صورتي 
كه فلســفه تنظيم قرارداد، پيشگيري 

از ســوءتفاهم، مشخص شــدن محدوده 
مسئوليت ها، سند تعهد، اعتماد دوطرفه و بسياري 
از مسائل پيش بيني نشده در كسب و كارها به ويژه 

كسب و كارهاي سنتي و خرده فروشي است. 

قراردادهاي تجاري

اضافه كاري خوب است يا بد؟ 
امــروزه اضافــه كاري به عنــوان يكي از 
موضوعــات قابــل توجــه در مديريت 
منابع انســاني، فكر برخي از پژوهشگران 
دانشگاهي و ســازماني را به خود مشغول 
كرده اســت. اينكه اضافه كاري تا چه حد 
مفيد اســت و آيا روش اســتفاده از آن با 
ماهيت اين ابزار مديريتي سازگاري دارد 
يا خير، از سوالاتي است كه اين پژوهشگران به دنبال پاسخ آن هستند. آنها 
معتقدند استفاده از اضافه كاري به عنوان يكي از ابزارهاي مديريت منابع 

انساني در حداقل ۳حالت زير مجاز است: 
- روشي براي افزايش اســتفاده كارآمد از دارايي هاي ســرمايه اي مانند 

تجهيزات و تاسيسات
- واكنش سريع به حجم كار در مقابل نيازهاي موقت به منابع انساني 

- عدم امكان پيش بيني مدت انجام كار و در نتيجــه جبران آن از طريق 
اضافه كاري  

علاوه بر وضعيت هاي فوق، در ســازمان هاي ايراني يكــي ديگر از دلايل 
متداول اضافه كار كه مانوس تر است، غيبت همكاران يا كمبود نيرو است. 

نكته مهمي كه در اضافه كاري بايد مورد توجه قرار گيرد )كه معمولا قرار 
نمي گيرد ( طراحي و تدوين شاخص هاي بهره وري به اين منظور است كه 
چه ميزان كار در ساعات عادي قابل انجام اســت و چه ميزان در ساعات 
اضافه كاري. فقدان اينگونه شــاخص ها توانايي مديران را در تشــخيص 

مشكلات كارايي و نظارت بر انجام اضافه كاري كاهش مي دهد. 
آنچه مسلم است اين اســت كه بايد نياز به اضافه كاري پيش بيني شده و 
طرح هايي براي آن وجود داشته باشــد. همچنين از عدم سوءاستفاده از 
اضافه كار بايد اطمينان حاصل كرد و دست آخر اينكه اطلاعات مربوط به 
هزينه ها و توجيه اضافه كاري بايد از طريق يك سيستم اطلاعات مديريت 

همواره در دسترس باشد. 
نظرشــما درباره اضافه كاري چيســت؟ آيا به خاطر نياز مــادي و جبران 
كسورات از اضافه كار اســتفاده مي كنيد؟ آيا پرداخت پاداش تحت عنوان 

اضافه كاري را كه در برخي سازمان ها شايع است، درست مي دانيد؟

خلاقيت در گروه
زماني كه ما انســان ها در يك گــروه قرار 
مي گيريــم، ســاير انســان ها به شــكل 
شگفت آوري قدرت تاثيرگذاري بر ما را دارند. 
گروه ها مي توانند خلاقيت ما را از بين ببرند، 
ما را به كار بيشــتر جذب كنند، به ما امكان 
كمتر كردن وظايف مان را بدهند، تصميمات 
ما را منحرف كنند و ما را از ســخن گفتن 

بازدارند. 
كليدهاي درك رفتار آدمي 

 زندگي ما به عنوان شهروند، به عنوان كارمند، به عنوان دوست و...   در مطالعه 
روانشناسي گروه ها نهفته است اما رابطه كار گروهي و خلاقيت چيست؟

خلاقيت پرورش دهنده رشــد اقتصادي اســت، نوآوري هــاي هنرمندانه و 
پيشرفت هاي فناورانه عوامل اصلي حركت رو به رشد جوامع انساني هستند. 
اگرچه گروه ها اگر بد سازماندهي شوند، مي توانند آرزوهاي بزرگ را نابود سازند. 
روانشناسان مدت هاست مي دانند كه اجراي »توفان فكري« جاده اي مطمئن 
به سوي كاهش پديد آمدن ايده هاي تازه و نوآوري ها نسبت به زماني است كه 
به تنهايي كار مي كنيم. در گروه ها ما تنبلي مي كنيم، احساس نگراني داريم و 
ايده هاي شخصي مان را خيلي زود وقتي داريم به حرف ديگران گوش مي دهيم، 
فراموش مي كنيم.اين موضوع نشان مي دهد كه گروه ها در ارزيابي ايده ها نسبت 
به ايجاد آنها بهترند. بنابراين با وجود عمر طولاني توفان فكري، اين ابزار بهتر 

است براي هدف اصلي ايجاد آن به كار گرفته نشود. 
حتي وقتي ما به صورت فيزيكــي از گروه هاي مان فاصله داريم، آنها همچنان 
مي توانند با استانداردهاي نامناســبي كه به اعضاي خود تحميل مي كنند، از 
خلاقيت جلوگيري كنند. چيزي كه روانشناســان از آن بــا عنوان »نرُم هاي 
گروهي« ياد مي كنند، مي تواند خلاقيت را با بازتعريف آن تحت عنوان هماهنگي 
محض با گروه از بين ببرد. اتفاقي نيست كه برخي از بزرگ ترين پيشرفت ها در 
تاريخ علم توسط كساني ايجاد شــده اند كه خارج از فضاي تفكر معمول كار 

يادداشت مدير

خلاقيت 


